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OB 3. ŠTEVILKI
Pred vami je tretja številka Našega Aera. To je hkrati 

tudi zadnja v tem letu. Zaradi tega smo skušali v njej zajeti 
vse pomembnejše dogodke minulega leta. Ne bi bilo prav, 
če bi ob tem pozabili na prihodnost. V dveh sestavkih so 
obravnavane razvojne perspektive Aera.

V časopisu so ostale nekatere standardne rubrike (di
rektorjeva beseda, mala anketa, predstavljamo vam itd.). 
Žal je zaradi pomanjkanja časa opuščena literarna priloga. 
Tudi zabavni del je skromnejši. Glavni vzrok je, poleg po
manjkanja časa, predvsem v tem, da še vedno nimamo zase
deno delovno mesto referenta za obveščanje. Zaradi tega 
pričakujemo nekoliko razumevanja pri ocenjevanju vsebine 
in oblikovanja lista.

Kljub določenim slabostim in pomanjkljivostim pri delu 
v minulem letu smo dosegli zelo lepe uspehe. Želimo, da bi 
bili le-ti v prihodnje še boljši.

Vaša urednica

Uresničevanje gospodarskega 
načrta za leto 1974

Tokrat bomo poskušali uresničevanje gospodarskega načrta 
za leto 1974 osvetliti s pomočjo nekaj važnejših kazalcev 
poslovanja in nato oceniti položaj na koncu letošnjega po
slovnega leta. Kot osnovni viri podatkov nam služijo devet
mesečna analiza finančnega uspeha za OZD AERO in gospo
darska informacija za november 1974. Podatke prikazujemo 
posebej za DO AERO in posebej za TOZD Medvode zaradi 
nazornejše razlage.

O tem berite na 2. m 3. strani

V letu 1975 želimo 
vsem članom delovne 
organizacije mnogo 
zadovoljstva pri delu 
v zasebnem življenju

Gradnja hale za proizvodnjo papirja v Medvodah
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Uresničevanje gospodarskega načrta 
za leto 1974

1. Kazalci na osnovi 9-mesečnih finančnih rezultatov in razlaga
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— gospodarnost = 
količ. proizv. po PPC 
stroški proizvodnje 1,16 1,18 102 1,03 1,20 116
— donosnost = 
dobiček ostanek d.
uporabljena posl. 
sredstva 0,02 0,09 450 1,5
— plačilna zmožnost 
terjatve do kupca

=

obvezn. do dobavit. 2,6 0,05
— sredstva za razširjeno 
reprodukcijo (skladi +
amortizacija 
v 000 din) 26.068 52.544 202 5.464 27.202 498

— zaloga osnovnega 
izdelavnega materiala 
v 000 din)
— dni vezave zalog

64.618 105.826 164 15.600 8.852 56

osn. izdel. mater. 80 107 134 120 55 46

2. Kazalci na osnovi »gospodarske informacije« za I.—XI. 1974 
in razlaga

Vrsta kazalca

DO AERO

_c

TOZD MEDVODE 
o

— Količ. produkt. = 
Kol. proizv. v t
št. zaposlenih 8,5 7,2 85 61,1 61,3 100,3
— Obseg proizv. 
po PPC v 000 din
— Obseg prodaje

483.896 477.710 99 67.221 106.921 159

po PPC v 000 din 
— Št. zaposlenih

480.208 448.756 93 68.459 108.132 158

30. XI. 1974 1.351 1.288 95 313 324 104
— OD na zaposlenega
za 10 mesecev 2.586 2.688 104 2.500 2.861 114
— izvoz v dolarjih 2,198y856 1,823.729 83 1,054.850 2,575.379 244
— zaloge gotov, 
izdelkov po PPC 
(v 000 din)
— zaloge

"72.927 "520

vrednost proizv. 
po PPC 17% 0,5%
— obseg proizv.
po PPG ______
obseg prodaje ^
po PPG 100,8% 106,5 e/o 105% 98% 99% 101

"velja za 31. 10. 1974 in je ocena bruto vrednosti za zaloge got. iz
delkov po direktnih stroških (iz bilance) za TOZD Medvode.

Ti kazalci (gospodarnost, do
nosnost) imajo svojo »težo« ozi
roma lahko iz njih delamo za
ključke o uspešnosti le v pri
merjavi teh kazalcev po času, s 
planom, med TOZD in podobno. 
Tako vidimo, da skoraj brez iz
jeme omenjeni kazalci kažejo 
zelo pozitivne finančne rezulta

te poslovanja glede na plan, ta
ko za DO AERO, kakor za 
TOZD Medvode.

»Gospodarnost« nam kaže, da 
smo na 1 dinar stroškov ustva
rili večjo količino proizvodnje, 
kot smo predvidevali s planom. 
»Donosnost« lahko smatramo za 
nekako družbeno priznanje na

še proizvodnje na tržišču (ki bi 
lahko bila tudi vkljub »visoki« 
gospodarnosti nizka). Vendar je 
dejansko dosežena »donosnost« 
precej višja od plana, kar nam 
da misliti, da je rezultat vseh 
premikov v stroških in v pro
dajnih cenah za našo proizvod
njo v letošnjem letu še kar u- 
goden. Nadalje vidimo, da pri
de za DO AERO na 1 dinar ob
veznosti do dobaviteljev 2,6 din 
terjatev do kupca (na koncu 
septembra), v TOZD Medvode 
pa 1,5 din. Iz tega lahko skle
pamo, da mi bolj trpimo zaradi 
splošne nelikvidnosti kot da bi 
jo sami povzročali (pri čemer 
pa niso upoštevana prav vsa 
denarna sredstva podjetja in 
prav vse zapadle obveznosti — 
ampak samo kupci in dobavite
lji). Tudi sredstev za razširjeno 
reprodukcijo smo ustvarili pre
cej več od predvidevanj, ven
dar so potrebe po novih inve
sticijah — to je po takih, na ka
terih sloni naš razvoj v bližnji 
prihodnosti tudi vedno bolj pri
sotne, pri čemer moramo upo
števati visoko stopnjo inflacije, 
ki je lahko pri konkretni na
ložbi sredstev oziroma investi
cije tudi bistveno višja kot po
prečnih 20—30 %. Če pogleda
mo še zaloge osnovnega izde- 
lavnega materiala za DO AERO, 
so te precej višje od normativ
nih zalog na koncu septembra, 
vendar v kolikor gre za mate
rial, ki ga sproti predelujemo 
in za katerega ni bojazni, da bi 
ostal na zalogi, je to ugodno, 
saj pomeni skoraj vsaka nova 
nabava tudi višjo ceno.

Najprej lahko opazimo, da je 
količinska produktivnost na za
poslenega za DO AERO za 15 % 
nižja od predvidevanj. Ta za
ostanek pa moramo pripisati 
precej tudi poslabšanim tržnim 
pogojem, zaradi katerih nima 
pomena za vsako ceno vztrajati 
na proizvodnji določenih izdel
kov. Vrednostni obseg proiz
vodnje in prodaje je ugodnejši 
glede na plan kot fizični obseg, 
kar je posebej izrazito za TOZD 
Medvode. Po vsem tem lahko

rečemo, da smo od plana, ki je 
temeljil na precejšnjem poviša
nju produktivnosti, morali del
no odstopiti zaradi splošnega 
neugodnega položaja v obliki 
splošne inflacije, kateri smo se 
morali prilagoditi po najboljših 
zmožnostih. Pač pa je neugod
no, da je obseg proizvodnje v 
11 mesecih za 6,5 % višji od ob
sega prodaje, pri čemer smo 
predvidevali, da bi se to v 12 
mesecih izravnalo, čeprav je de
jansko to zelo težko doseči.
3. Izvoz

Za DO AERO izvoz ni dose
gel predvidene vrednosti v 11 
mesecih zaradi tega, ker bi ga 
lahko dosegli le z nižjimi izvoz
nimi cenami, ki pa jih ne mo
remo sprejeti v vsakem prime
ru. Obraten položaj je za izdel
ke TOZD Medvode, za katere 
je na svetovnem trgu veliko po
vpraševanje in še vedno razme
roma visoke cene. Za DO AERO 
bi večji izvoz pomenil v pogo
jih zadnje devalvacije dinarja 
tudi važen protiukrep, s čemer 
bi nadomestili večje izdatke ob 
uvozu surovin. V trenutnem po
ložaju izvoza pa je treba še dru
gih protiukrepov zaradi deval
vacije. Če predpostavimo, da se 
bo devalvacija (razvrednotenje) 
dinarja še nadaljevala in če bo 
bolj intenzivna kot za druge 
važnejše tuje valute bo stalen 
pritisk na povečanje izvoza, ki 
je pa na drugi strani odvisen 
od cen na zunanjem trgu, na ka
tere pač ne moremo veliko 
vplivati.
4. Nova proizvodnja po TOZD

Že ob polletju 1974 nam je u-
strezna analiza pokazala, da je 
TOZD 1 — Kemija Celje v še
stih mesecih dosegla 52% koli
činskega plana »nove proizvod
nje« (prodaja 32%). Za TOZD 
2 — Kemija Šempeter je ustre
zen obseg proizvodnje dosegel 
365% (prodaja 301%) plana v 
tonah. (Vkljub tem visokim % 
preseganja ne gre za velike ko
ličine!) TOZD 3 — Grafika v 
planu 74 ni imela »nove proiz
vodnje«.

6. Grafikon doseganja dinam. plana proizvodnje m prodaje po PPG 
po mesecih za DO AERO 
% doseganja dinamičnega plana

proizvodnja

prodaja

IX X XI XIII II III IV V VI VII
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7. Grafikon doseganja dinamičnega plana proizvodnje in prodaje 
po PPC po mesecih za TOZD Medvode

proizvodnja
prodaja

Če upoštevamo, da so bile 
predvidene količine posamez
nih »novih« izdelkov sorazmer
no nizke in pa dejstvo, da je 
perspektivni razvoj načeloma 
ravno v osvajanju tržišča z 
vedno novimi proizvodi, potem 
z doseženim stanjem ne more
mo biti najbolj zadovoljni. Pro
stor in čas nam ne dovoljujeta 
podrobne analize po posamez
nih izdelkih iz »nove proizvod
nje«, vendar naj omenimo, da 
naš program nove proizvodnje 
ne vsebuje takih »novih« izdel
kov, ki jih domače tržišče v ta
ki ali drugačni obliki še sploh 
ne bi poznalo. Zato je v inte
resu vseh zaposlenih, da se pro
gram »nove proizvodnje« vsako 
leto dopolnjuje in nam tako po
maga, da bo naš asortiman pro
izvodnje vedno konkurenčen, 
kar je pomembno pri stalnem 
povečanju obsega proizvodnje.
4. Antiinflacijski program

Tekom leta smo tudi sprejeli 
splošen intiinflacijski program 
za TOZD AERO kot odgovor na 
ustrezno akcijo na zvezni ravni. 
Ta program je upošteval razne 
ukrepe — od najmanj zažele
nega, a zato nujnega ukrepa za 
ublažitev posledic inflacije — 
to je povišanje prodajnih cen 
proizvodov (kjer cena ni bila 
več v sorazmerju s stroški iz- 
delavnega materiala), pa do 
raznih organizacijskih izbolj
šav, iskanja cenejših materi
alov in ugodnejših dobaviteljev 
doma in iz uvoza ter podobno. 
Rezultate teh ukrepov povečini 
težko »izmerimo«, saj so takšni 
ukrepi več ali manj stalno pri
sotni pri vsem delu. Z zanes
ljivostjo se da še najbolj izra
čunati vpliv povišanja prodaj
nih cen proizvodov (v juliju in 
septembru 1974 za določene iz
delke). Vendar bi takšen prikaz 
bil preveč enostranski, saj ima
mo na drugi strani stalno viša
nje nabavnih cen materiala, pri 
čemer nas je precej »udarila« 
še zadnja devalvacija dinarja. 
Najboljši odgovor na devalva

cijo bi bilo ustrezno povečanje 
izvoza, kjer pa smo se tudi le
tos srečali z razmeroma nizkimi 
konkurenčnimi cenami. Naj ta 
krog na kratko zaključimo: naj
boljši odgovor bi bilo poveča
nje količinske produktivnosti 
na zaposlenega na račun »no
vih izdelkov«, kar seveda še 
zdaleč ni enostaven problem.

8. Zaključek
Tudi grafikoni mesečnega 

doseganja plana proizvodnje in 
prodaje nam kažejo v glavnem 
to, kar smo ugotavljali že v 
prejšnjih poglavjih. Na splošno 
lahko rečemo, da smo morali 
pri določenih proizvodih delno 
odstopiti od predvidevanj pro
izvodnje in prodaje po količini 
zaradi konkretnih tržnih raz
mer, kar nam je prineslo nekaj 
manjšo količinsko produktiv
nost na zaposlenega od plana. 
Dejanskemu položaju — to je 
inflacijskemu povečanju stro
škov poslovanja smo se po naj
boljših močeh prilagodili, vsi 
ukrepi in premiki so povzročili, 
da je naš vrednostni obseg po
slovanja tolikšen, da ustvarja
mo potrebna sredstva za nor
malno poslovanje, pri čemer 
moramo poudariti, da to zahte
va vedno večje delovne napore 
vseh zaposlenih.

Vodja oddelka za plan 
Peter Požun

Dopisujte 
v Naš A ero

Kako poteka realizacija skupne 
investicije v proizvodnjo papirja 

v Medvodah?
Dobro leto in pol je minilo, 

odkar sta se kolektiva Aero in 
Tovarna celuloze Medvode od
ločila za skupno pot. Združi
tev naj bi prinesla uresničitev 
skupne želje: lastna proizvod
nja papirja.

Realizacija postavljenega ci
lja se je na podlagi sklepov 
ČDS nemudoma pričela. V 
skladu z izdelanim investicij
skim programom so se do 
pozne jeseni leta 1973 na med
narodnem natečaju zbirale po
nudbe za opremo. Natečaja se 
je udeležila vrsta renomiranih 
domačih in tujih podjetij. Tež
ko in odgovorno delo izbora 
je bilo s pomočjo strokovnja
kov Industrijskega biroja in 
Elektroprojekta opravljeno 
decembra 1973.

Za dobavitelja je bil izbran 
konzorcij firm Andritz-Waag- 
ner Biro-Siemens. Tehnološko 
opremo za proizvodnjo papir
ja nam bo dobavila firma 
Andritz, G raz. Obsega naprave 
za pripravo papirne snovi kot 
razpuščevalcc, mline, kadi, či
stilce, opremo za pripravo do
datkov ter sam papirni stroj 
najsodobnejše konstrukcije s 
hitrostjo do 400 m/min., širine 
traku 3,66 m. Konstrukcija in 
tehnična popolnost stroja 
omogočala izdelavo ca. 20.000 
ton letno najkvalitetnejših 
brezlesnih papirjev kot AC pa
pir, heliografski papir, papir 
za brezkončne formularje in 
podobno.

Papirnem stroju slede še na
prave za dodelavo surovih 
zvitkov — previjalnik, rezalni 
stroj, pakirni stroj, tehtnice 
in drugo.

Glede na to, da je proizvod
nja papirja izredno velik po
trošnik tehnološke pare in 
električne energije, nabavlja
mo pri firmi VVaagner Biro, 
G raz parni kotel s kapaciteto 
40 ton pare na uro in pomožni 
parni kotel 15 ton pare na uro 
z ustrezno kemično pripravo 
kotelske vode. Za kurjenje 
kotlov se bo v prvi fazi upo
rabljal mazut (kasneje plin), 
zato nam bo dobavljen 2000 
ms mazutni rezervoar s pri
merno opremo.

6,4 MW parna turbina z ge
neratorjem bo skrbela za pre
skrbo z električno energijo. 
Dobavitelj je firma Siemens 
Erlangen, ki bo dobavila tudi 
vso ostalo elektro opremo: 
transformatorje, elektro mo
torje, stikalne omare itd.

Začetek leta 1974 je na osno
vi zaključene opreme minil v 
izdelavi dokumentacije za pri
dobitev dokumentov za grad
njo. Naslednji meseci so bili 
posvečeni zbiranju številnih 
potrebnih soglasij, lokacijske 
dokumentacije in končno pri
dobitev lokacijskega dovolje
nja. Glede na najrazličnejše

predpise, posebno pa o var
stvu okolja, nam je to delo 
povzročilo izredno veliko pro
blemov.

Glede na vse večji kvalita
tivni in kvantitativni obseg 
opravil v zvezi z realizacijo 
investicije smo se odločili, da 
poverimo celotni inženiring 
Industrijskemu biroju, Ljub
ljana, ki s svojimi številnimi 
strokovnjaki zagotavlja uspe
šen potek investicijske izgrad
nje.

Sočasno je potekala s strani 
Elektroprojekta in Industrij
skega biroja izdelava gradbe
nih projektov ter postopek za 
pridobitev gradbenega dovo
ljenja. Tako smo junija lahko 
izbrali izvajalce gradbenih del 
— Obnovo Ljubljana za halo 
za proizvodnjo papirja, Slove
nija ceste Ljubljana — ener
getski del in skladišče. Za nuj
no potrebni objekt menze in 
laboratorijev pa smo izbrali 
»Tehniko« iz Škofje Loke.

Končno je nastopil dolgo 
pričakovani trenutek: v za
četku julija so se buldožerji 
zarili v zemljo. Poletje je mi
nilo v izvajanju zemeljskih 
del — odvoz tisočev kubikov 
materiala, postavljanje žerja
vov, delavnic, orodjarn, pri
prava temeljev. Obseg in in
tenziteta izgradnje na vseh 
objektih sta na jesen močno 
naraščala, dokler ju nista za 
dalj časa prekinila veliko je
sensko deževje, ki je povzro
čilo neplanirano nekajteden
sko zamudo. Vreme nam je 
bilo proti koncu leta bolj na
klonjeno, tako da se dela vrše 
z vso paro pozno v noč. Nekaj 
sto gradbenih delavcev skuša 
nadoknaditi zamudo in doseči 
postavljeni cilj — pred nasto
pom hude zime spraviti objek
te pod streho. Do sedaj je pod 
streho že eno krilo hale za 
proizvodnjo papirja, v kolikor 
nam jo zima ne bo kmalu 
prehudo zagodla, bo pravo
časno pokrito vse.

Novembra meseca smo na 
podlagi natečaja izbrali pod
jetje, ki bo vršilo montažo 
opreme: Hidromontažo iz Ma
ribora. Te dni se že priprav
ljajo delavci Hidromontaže na 
začetek svojega dela — prvi 
del opreme — mazutno gospo
darstvo in steambloch kotel je 
namreč že prišel. Gradnja ma- 
zutne sklede je v grobem kon
čana tako, da bomo kaj kma
lu lahko priče montaže prve 
opreme.

Ves čas, ko se pri nas vrše 
gradbena dela, tuje firme, do
baviteljice, intenzivno izdelu
jejo opremo. Le-ta je v pre
cejšnjem delu že izgotovljena 
tako, da lahko pričakujemo, 
da bo po planu spomladi vse 
pravočasno dobavljeno.

(Nadaljevanje na 4. strani)



DIREKTORJEVA
BESEDA

Mineva leto dni odkar smo 
se v Aeru organizirali v štiri 
temeljne organizacije združe
nega dela in delovno skupnost.
Čeprav je leto dni kratek čas 
za ocenjevanje uspešnosti po 
vsebini tako pomembnih re- 
organizacijskih posegov, kot 
je to bila ustanovitev temelj
nih organizacij združenega 
dela, pa nam vendar tudi že 
eno samo leto izkušenj in dela 
omogoča, da lahko ocenimo 
izkušnje z namenom pobolj 
šanja bodočega delovanja.

Gospodarsko leto 1974 je 
bilo značilno po hitrem dvi
ganju cen tistih osnovnih re
produkcijskih materialov, ki 
jih potrebujemo v naši pro
izvodnji ter sploh po nesta
bilnih gibanjih na strani po
nudbe in povpraševanja. To 
se je odražalo pri poslovanju 
vseh delovnih organizacij v 
Jugoslaviji in popolnoma ra
zumljivo je, da smo to močno 
občutili tudi pri Aeru. Čeprav 
smo uspeli nekatere bistvene 
probleme vezane na oskrbo 
z deficitarnimi materiali, kot 
je to npr. papir, zadovoljivo 
razrešiti v samem podjetju, 
zahvaljujoč naši doma izvrše
ni vertikalni integraciji, pa so 
vendar mnoge težave v po
nudbi, cenah in povpraševa
nju vplivale tudi na nas. Ne
zanesljivo povpraševanje na 
trgu s samokopirnimi papirji, 
je npr. povzročilo, da ^o tuje 
konkurenčne firme z neeko
nomskim znižanjem cene 
uspele občasno zmanjšati plas- 
man naših proizvodov, kar je 
vplivalo na realizacijo TOZD 
Kemije Celje. Poleg tega po
membnega izpada v plasmanu 
za katerega pa delavci v TOZD 
niso krivi in kjer podjetje ni 
imelo druge izbire, kot pa 
vztrajati na svojih, na eko
nomskih principih zasnovanih 
prodajnih pogojih, so temelj
ne organizacije združenega 
dela zadovoljivo izpolnjeva
le gospodarske načrte in 
temu primerno ustrezno do
segale zadovoljiv dohodek. 
Pomembno je predvsem, da 
smo v letošnjem letu uspeli 
doseči, da so samoupravni or
gani v vseh TOZD zaživeli in 
odločali, kar je nedvoumno 
vplivalo ob spremljajoči po

večani angažiranosti vseh de
lavcev, na pobolj Sanje poslov
nih rezultatov. Seveda ni še 
čas za samozadovoljstvo ter 
bi bilo napačno ocenjevati, da 
smo lahko v celoti zadovoljni 
z doseženim. Premajhno je še 
število vsestransko angažira
nih delavcev pri pripravljanju 
in sprejemanju samoupravnih 
odločitev in njihovem izvaja
nju — npr. disciplina, ter še 
posebej njihova udeležba pri 
odločanju o delitvi rezultatov 
poslovanja svoje temeljne or
ganizacije. Pričakovati je, da 
bo z obravnavo ob sprejema
nju zaključnega računa po te
meljnih organizacijah združe
nega dela, možno doseči tako 
vsestransko angažiranost de
lavcev, da bodo verificirana v 
praksi tista osnovna ustavna 
načela, ki določajo, da delavci 
v temeljni organizaciji združe 
nega dela odločajo o usodi 
svojega dohodka in skladov.

V skupnem življenju v de
lovni organizaciji Aera, ki se 
lahko že uvršča med velike 
delovne organizacije v Jugo
slaviji, pa ni mogoče vsako
dnevno uveljavljati trenutne 
interese posameznikov in ni 
več mogoče vsakodnevno na
čenjati upravičenost dolgo
ročnega, že sporazumno dogo
vorjenega koncepta razvoja, 
kajti to bi pomenilo vračanje 
k kratkoročnemu poslovanju 
iz rok v usta in na koncu 
vračanje k mezdnim odnosom.
Aero ima kot pomembna de
lovna organizacija, ki je verti
kalno povezana in ki se bo v 
tem smislu še vnaprej razvi
jala, družbeno obvezo realizi
rati dolgoročni program svo
jega razvoja s katerim naj bi 
pokrivala mnoge potrebe do
mačih potrošnikov in družbe, 
v daljšem obdobju pa naj hi 
sledeč intcncijam družbenih 
planov, postal pomemben fak
tor pri mednarodni delitvi 
dela na področju svoje dejav
nosti. V tako zastavljenem 
dolgoročnem razvoju pa naj 
bi sleherni član kolektiva na
šel svoj interes, ki bo zadovo
ljil tako njegove materialne, 
kot tudi družbene potrebe na 
dolgoročni osnovi, ne pa samo 
iz enega dneva na drugi dan.

mgr. Mejak Miran

Za nami je leto dni poslo
vanja na temelju ustavnih 
sprememb, v katere se je 
vključila tudi naša delovna 
organizacija. Prvi rezultati so 
vidni. Ugotavljamo uspehe pri 
uresničevanju neposrednega 
odločanja vseh zaposlenih. Od
krivamo tudi gotove pomanjk
ljivosti v tolmačenju pomemb 
nih sprememb, predvsem pri 
dejanskem uvajanju sistema 
medsebojnega dogovarjanja 
in sporazumevanja med 
TOZD.

Visoko zastavljene planske 
naloge smo uspešno izpolnili. 
Ne brez težav. Splošna sve
tovna gibanja na področju na
bave, skokovito povečanje 
cen surovin, delno zamrznjene 
cene naših proizvodov v za
četku leta, vedno večja ne
likvidnost, so osnovne težave 
s katerimi smo se srečevali 
med letom. Odstopanja v rea
lizaciji določenih proizvodov 
v odnosu na planirane količi
ne, so nam napotilo za real
nejši pristop k planiranju za 
leto 1975 ter naloga za bolj 
intenzivno delo pri plasmanu 
teh proizvodov na domačem 
trgu in v izvozu. Izvoz je ena 
od pomembnih nalog tudi v 
prihodnjem letu. Z realizacijo 
le-tega, bo tudi naše podjetje 
dalo svoj prispevek k sploš
nim težnjam in nalogam za
stavljene jugoslovanske go
spodarske politike v letu 1975.

Na osnovah široke akcije 
samoupravnega dogovarjanja, 
smo potrdili izhodišča integra
cijskih elaboratov in pristopili 
k realizaciji osnutkov. Kon
cept našega povezovanja je 
vsekakor upravičen. V TOZD 
Medvode uspešno gradimo pa
pirno industrijo. Stalni pro
blem med surovinsko in pre
delovalno industrijo dobiva 
tako potrditev pravilnega 
združevanja dela s ciljem do
seganja čim višjega dohodka 
delavcev.

Na področju investicij nas 
čakajo velike nove naloge. Za

(Nadaljevanje s 3. strani)
Istočasno se bo polno raz

mahnila montaža vseh postro
jenj, ki mora biti končana 
novembra 1975.

Za vodenje obratovanja no
vih naprav smo že začeli spre
jemati nove delavce, ki bodo 
sodelovali na montaži ter si 
do začetka obratovanja na or
ganiziranem izpopolnjevanju 
doma in v tujini pridobili do
datne izkušnje.

potrebe TOZD Kemije je v 
izgradnji novo skladišče go
tovih izdelkov, v teku nasled
njega leta pa naj bi začeli 
tudi z izgradnjo nove tiskarne 
TOZD Grafika ter z uvaja
njem nove proizvodnje matric 
v TOZD Kemija Šempeter. Za 
vse to bo potrebno veliko dela 
in naporov.

Nekaj osnovnih nalog v na
slednjem letu:

— povečanje proizvodnje in 
uvajanje novih proizvodov

— sodobni pristop k plas
manu vseh proizvodov na tr
žišču

— večja angažiranost odgo
varjajočih služb na izterjavi 
plačil

— povečanje izvoza
— izkoriščanje notranjih re

zerv na vseh področjih naše 
dejavnosti

— utrditev delovne discipli
ne na vseh ravneh.

Resnično izvajanje principa 
dogovora in sporazuma nam 
zagotavlja uspešno izpolnitev 
zadanih nalog. S takim nači
nom dela lahko v prihodnjem 
letu pričakujemo uspešno po
slovanje in splošen uspeh. 
Brez dvoma pa so zato po
trebni napori nas vseh skupaj 
in vsakega posameznika pose
bej.

Zupančič ing. Milan

Ob tem kratkem pregledu 
dosedanjega poteka realizacije 
plana, ki smo si ga zadali 
maja 1973, lahko ugotovimo, 
da se izvajanje vrši v skladu 
s postavljenimi termini ter da 
bomo ob takem nadaljnjem 
tempu lahko ob koncu leta 
1975 z zadovoljstvom pozdra
vili v rekordnem času uresni
čen sad sodelovanja med 
TOZD Aera — novi obrat za 
proizvodnjo papirja.

Janez Hočevar dipl. ing.

Kako poteka realizacija skupne 
investicije v proizvodnjo papirja 

v Medvodah ?



Kaj smo dosegli z investiranjem v 1974
Konec leta se hitro pribli

žuje in prav je, da pod geslom 
KAJ JE NOVEGA PRI NAS 
seznanimo člane kolektiva o 
realizaciji nabav večjih osnov
nih sredstev v letu 1974.

S sklepi zborov delovnih 
ljudi AERA so bile formirane 
temeljne organizacije združe
nega dela in s tem se je spre
menil tudi način razdelitve 
sredstev za investicije. Investi
cijska sredstva so bila letos 
razdeljena na sredstva za te
koče nabave po TOZD in na 
sredstva za skupne investicije 
na nivoju delovne organiza
cije. Skladno s tem sklepom 
je imela vsaka TOZD svoj 
plan in tako so bila nabav
ljena naslednja osnovna sred
stva:

V TOZD Kemija Celje je 
pričel obratovati nov stroj za 
zavijanje amor papirja, v od
delku tempere so dobili nov 
avtomatski polnilec tub, v več 
oddelkih pa drobno opremo, 
potrebno za proizvodnjo. V 
obratu JASNIT smo med le
tom nabavili potrebno opre
mo za proizvodnjo ultratrans- 
parent papirjev, tako da bo 
lahko domača proizvodnja te
ga proizvoda stekla v začetku 
prihodnjega leta. Spremenil 
se je tudi zunanji izgled obra
ta, saj je bil urejen nov vhod, 
delno prestavljena ograja, v 
teku pa so dela za ureditev 
parkirnih prostorov in zelenic 
ob Dečkovi cesti.

V TOZD Kemiji Šempeter 
so dobili nov rezalni stroj za 
rezanje lepilnih trakov in ne
kaj obratne opreme za vsake
ga izmed obratov. V impre
gnaciji selotejpa je bila izvr
šena rekonstrukcija velikega 
impregnacijskega stroja. Na 
stroju so bili dograjeni grelci 
in povečano odsesovanje, tako 
da bo lahko po uspešno oprav
ljenih testih ta stroj proizva
jal 20°/o več kot do sedaj. V 
obratu matric je pričel obra
tovati nov stroj za tiskanje in 
štancanje matric. Izvršene so 
bile tudi vse potrebne pripra
ve za montažo stroja za im
pregnacijo matric. Stroj smo 
kupili pri angleški firmi Ge- 
stetner in bo dobavljen v za
četku prihodnjega leta. S po
močjo tega stroja bomo lahko 
sami impregnirali matrice v 
rolah, tako da ne bomo več 
odvisni od uvoza rol. V obra
tu SELO je bilo izdelano novo 
dvigalo za transport materiala 
v oddelek granulacije kavču
ka. Dvigalo bomo zaradi veli
kih zakasnitev dobaviteljev 
opreme predali proizvodnji v 
decembru letošnjega leta.

V TOZD Grafika je bila v 
obratu neskončnega tiska na
bavljena nova tiskarska rota
cija, ki dela v dveh barvah 
na principu mokrega offseta. 
V oddelku offset tiska so do
bili nov moderen tiskarski 
stroj ROLAND. V oddelku 
knjigoveznice je pričel obrato
vati nov stroj za avtomatsko

sestavljanje in lepljenje obraz
cev. Tudi v ostalih oddelkih 
kot npr. reprodukciji, bakro 
in anilinski tisk itd. je bilo 
nabavljenih več drobnih na
prav in opreme.

največ narejenega za izgrad
njo nove grafike. Izdelan in 
potrjen je bil investicijski ela
borat in idejni projekt. DS 
Grafike je sprejel sklep o faz
ni izgradnji, tako da bi v L 
fazi zgradili prosotre za pre
selitev kompletnega klasičnega 
tiska — torej vsega kar je 
sedaj na Trgu 5. kongresa, 
tiska etiket, reprodukcijo, pri
pravo dela in ostale službe. 
Za to izgradnjo so že v izde

v

Gradbišče skladišča gotovih izdelkov

Nov tiskarski stroj v obratu NO

Delovna skupnost je glede 
na naravo dela, ki ga oprav
lja, investirala v pisarniške 
stroje in opremo. Dobili smo 
tudi nov tovornjak, kombi in 
osebni avtomobil.

Več investicij je bilo takš
nih, da so se pripravljale in 
izvajale po sklepu centralnega 
DS na nivoju delovne organi
zacije. Tako smo med letom 
v obratu neskončnega tiska 
in v TOZD Šempeter že dobili 
nova agregata za proizvodnjo 
električne energije. Oba agre
gata se avtomatično vklaplja 
ta v slučaju izpada električ
nega toka. Tako bomo lažje 
prebrodili morebitne težave 
ob pomanjkanju električne 
energije. Agregata sta bila na
bavljena tudi za TOZD Kemi
jo Celje in DS Skupne službe, 
vse je tudi pripravljeno za 
montažo, vendar ju bomo za
radi zakasnitve dobave doba
vitelja vgradili šele v začetku 
prihodnjega leta.

Na nivoju delovne organiza
cije smo pripravljali investi
cije v razširitev proizvodnje 
lepilnih trakov v Šempetru, v 
reorganizacijo obrata impre
gniranih papirjev v Kemiji 
Celje in v izgradnjo novih 
prostorov in nabav opreme 
za grafiko. Pri tem je bilo

lavi glavni gradbeni projekti, 
tako da bomo lahko v začetku 
prihodnjega leta dobili vsa po
trebna soglasja in pričeli z iz
gradnjo. Nova tiskarna bo lo
cirana v bližini sedanjih obra
tov ob Ipavčevi cesti na kom
pleksu med Dečkovo in Čopo
vo ulico.

V letošnjem letu smo tudi 
pričeli z izgradnjo skladišča 
gotovih izdelkov ob ulici Moša 
Pijade. Novo skladišče, ki je 
v izgradnji, bo opremljeno z 
visokimi regali in dvigali za 
vlaganje palet do višine 10 m. 
Skladišče bo gotovo v sredini 
leta 1975. S tem se bo s pre
selitvijo dosedanjega skladišča 
sprostilo veliko prostorov za 
povečanje proizvodnje.

Pripravljeni so že predlogi 
o tem, v katero proizvodnjo 
bomo vlagali sredstva v letu 
1975. Plane teh nabav bodo 
DS TOZD potrjevali v januar
ju prihodnjega leta.

Prepričani smo, da bodo 
sredstva naše skupne akumu
lacije namenjena tisti proiz
vodnji, ki nam bo največ vra
čala in tistim oddelkom, pri 
katerih je modernizacija naj
bolj potrebna.

ing. Alojz Zupanc
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Srednjeročni in dolgoročni aspekti razvoja Aera
Osnovni trajni cilji bodoče- vojno-tehnični sektor pa bi kot

ga razvoja našega samouprav
nega sistema so:

»Afirmacija človeka in vse
stranski razvoj njegove oseb
nosti, razvoj neposrednega sa
moupravljanja in združenega 
dela ter stalno izboljševanje 
materialnih in drugih pogojev 
življenja in dela.«

Iz teh ciljev sledijo po »Os
novah skupne politike dolgo
ročnega razvoja SFRJ« nasled
nje pomembne naloge razvo
ja na makro planu:

— nadaljnja izgradnja poli
tičnega in gospodarskega si
stema,

— stalno izboljševanje po
gojev življenja in dela,

— hitrejši in stabilnejši go
spodarski razvoj,

— porast zaposlenosti,
— stalni napori za večjo 

produktivnost, povečanje ra
cionalnosti in učinkovitosti 
gospodarjenja in s tem krepi
tev materialne osnove združe
nega dela ter akumulativne 
sposobnosti gospodarstva,

— razvoj znanosti in pospe
ševanje lastnih tehničnih re
šitev in tehnologije; s tem v 
zvezi je potrebno imeti ustrez
no kvalificiran in dovolj us
posobljen kader,

— krepitev izvoznih sposob
nosti gospodarstva in bolj 
enakopravno vključevanje v 
mednarodno delitev dela.

Iz tega sledi, da mora bo
doči razvoj gospodarstva v 
celoti, kakor tudi njegovih po
sameznih vej in tehnoloških 
grupacij, bazirati na trdnih 
dolgoročnih ciljih razvoja in 
izboru poti za njihovo reali
zacijo v okviru razvoja celotne 
družbe. To pa zahteva tudi 
kvaliteto dela pri bodočem 
planiranju, kajti optimalno 
funkcioniranje samoupravne
ga gospodarstva lahko doseže
mo samo z aplikacijo znan- 
stveno-raziskovalnih in razvoj
nih dosežkov, sistema znan
stveno tehničnih in poslovnih 
informacij, lastnih inovacij, 
sodobne organizacije dela itd.

Pri tem bodo seveda mora
le najpomembnejšo vlogo od
igrati temeljne organizacije 
združenega dela, ki morajo 
postati izhodišče v pogledu 
programiranja znanstveno raz
iskovalnega dela kot tudi v 
smislu zagotovitve investicij
skih in drugih finančnih po
gojev za realizacijo znanstve- 
no-raz is kovalnega dela v go
spodarstvu.

Znanstveno 
raziskovalna 
dejavnost in TOZD

Sledeč mislim, izrečenim v 
uvodu tega članka, je tudi or
ganizacijska opredeljenost raz
iskovalne in razvojne dejav
nosti v naši delovni organiza
ciji zamišljena tako, da bi naj 
bile posamezne TOZD nosilci 
v pogledu programiranja, raz-

strokovna služba postal vse 
bolj tehnični in strokovni izvr
ševalec takih programov. Se
veda pri tem ne gre pozabiti, 
da so tudi sodelavci tega sek
torja aktivno udeleženi pri 
kreiranju bodočega razvoja 
podjetja.

Za leto 1974 je značilno pred
vsem to, da se je omenjena 
funkcijska in organizacijska 
porazdelitev vpeljevala tudi v 
vsakodnevno prakso.

Vendar moram reči, da bo 
trajalo verjetno še nekaj ča
sa, da bodo besede »da so no
silci programiranja znanstvc- 
no-raziskovalne dejavnosti 
TOZD«; postale tudi prava res 
niča. Žal moram ugotoviti, da 
je pri uresničevanju tega več 
subjektivnih kot objektivnih 
vzrokov.

Srednjeročni in 
dolgoročni razvoj

Delo na raziskovalnem in 
razvojnem področju lahko 
razdelimo na:

— srednjeročne naloge in ci
lje,

— dolgoročne naloge in ci
lje.

Med srednjeročne naloge 
lahko štejemo predvsem tako 
imenovani notranji in interni 
razvoj TOZD, ki obsega pred
vsem:

— dopolnjevanje obstoječih 
proizvodnih programov,

— izboljšava obstoječih pro
izvodov in tehnologij.

Srednjeročni razvojni pro
gram je bil začrtan za obdob
je 1972—1975, njegovi konkret
ni cilji, ki so bili realizirani 
oziroma je njihova realizacija 
še v teku po posameznih 
TOZD pa so:
TOZD Kemija Celje:

— dopolnjevanje šolskega 
programa v obratu barv,

— izboljšava obstoječih pro
izvodov v obratu impregnira
nih papirjev,

— nekatere dopolnitve pro
izvodnega programa v obratu 
jasnit.

TOZD Grafika:
— vpeljava optičnih čitalcev
— diagramski papir
— postopna vpeljava doma

čega samolepilnega papirja v 
obratu tiskarna II

TOZD Kemija Šempeter:
— vpeljava ZnO papirja v 

obratu matric
TOZD Medvode:
— vpeljava nekaterih novih 

vrst pinotana.
Pri dolgoročnih ciljih pa 

smo orientirani predvsem na:
— postavljanje novih pro

jektov in tehnologij
— povezovanje Aera s so

rodnimi podjetji v jugoslovan
skem prostoru v smislu po
slovno tehničnega sodelovanja

— vključevanje Aera v med
narodni marketing

— integracije v horizontalni 
in vertikalni smeri.

Naj navedem nekaj projek
tov, ki so že v izgradnji ali pa 
je njihova realizacija planira
na za bližnjo prihodnost:

— projekt papirnega stroja 
v TOZD Medvode

— projekt izgradnje novega 
obrata za AC papir v TOZD 
Kemija Celje

— projekt izgradnje nove 
grafike

— projekt za razširitev 
obrata lepilnih trakov

— projekt za povečanje pro
izvodnje pinotana.

Proces povezovanja Aera v 
jugoslovanskem prostoru po
teka dokaj uspešno saj smo 
zaključili dogovore o poslovno 
tehničnem sodelovanju z Ma
riborskim tiskom in Karbo
nom Zagreb.

Tu moramo tudi omeniti 
povezovanje preko republiških 
meja — Tiskarna v Čupriji in 
Papirnica Rijeka.

Sodelovanje našega podjetja 
pri pomoči nerazvitim pod
ročjem v naši republiki se bo 
odrazilo v organizaciji dolo
čene proizvodnje na Kozjan
skem.

Vključevanje Aera v med
narodni marketing se pred
vsem uspešno razvija prek 
izvoza naših izdelkov na tuja 
tržišča, napravljeni pa so tudi 
že koraki, ki bodo pripeljali 
do tesnejšega povezovanja na 
poslovno tehničnem področju 
(prodaja tehnologije, izmenja
va tehn. strokovnjakov ipd.).

Integracijski procesi, ki smo 
jih uspešno pričeli z letom 
1972 (Cetis) ter nadaljevali z 
vertikalno povezavo s Tovarno 
celuloze Medvode so pripeljali 
do naslednje stopnje še bolj
šega povezovanja z bazo — 
integracija z gozdnimi gospo
darstvi (predlog le-te je bil 
podobno obrazložen v poseb
ni izdaji informacij). Tako bo
mo imeli kompletno povezavo 
od surovine do končnega iz
delka (les — celuloza — papir
— kemično oplemeniten papir
— grafično obdelan papir). 

Dolgoročni perspektivni cilj
Aera je v obdobju 1975—1980 
najmanj podvojiti celotno rea
lizacijo. Je predvsem zastav
ljen dovolj precizno in jasno. 
Od uresničitve tega cilja pa 
so odvisni boljši materialni 
pogoji življenja in dela, raz
voj neposrednega samouprav
ljanja in afirmacija človeka.

Vse to pa v največji meri 
zavisi od naših skupnih pri
zadevanj in naporov, ki jih 
bomo vložili za uresničitev 
teh ciljev.

niče razvoja tovarne v letih 
od 1976—1980.

Programi so naslednji:
1. Rekonstrukcija proizvod

nje celuloze iz dosedanjih 
18.000 ton na 40.000 ton letne 
proizvodnje.

— Proizvodnja bi potekala 
vzporedno po dveh linijah, 
ena za celulozo iglavcev (20.000 
ton) in druga za proizvodnjo 
celuloze listavcev (20.000 ton).

2. Nabava drugega papirne
ga stroja s kapaciteto 20.000 
ton letne proizvodnje, skupaj 
torej 40.000 ton letne proiz
vodnje.

— Proizvodnja papirja bi 
potekala na dveh papirnih 
strojih, kjer bi vsak imel ka
paciteto 20.000 ton in različne 
možnosti oplemenitve papirja 
in s tem tudi različnost proiz
vodnega programa.

3. Predelava sulfitne lužnice 
v razne produkte na bazi lig

od dosedanjih

Perspektivni razvoj 
TOZD Celuloze 
Medvode
za razdobje 
1967-1980

Delavski svet TOZD Medvo
de je že sprejel osnovne smer-

nosulfonatov _ _______
3.000 ton na 10.000 ton letne 
proizvodnje.

— Proizvodnja ekstraktov 
sulfitne lužnice bi bila podana 
k obstoječi proizvodnji. S to 
proizvodnjo se tudi rešuje 
problem onesnaževanja voda.

Zaradi pomanjkanja kapita
la in zaradi ugodnih efektov 
investicije smo se odločili 
iskati investicijskega partner
ja, ki bi imel interes vlaganja 
kapitala, interes na proizvod
nji papirja za svoje tržišče in 
interes na udeležbi pri dohod
ku skupnega poslovanja tovar
ne. Konstrukcija financiranja 
je prirejena vlaganjem tujega 
kapitala, krediti domačih in 
inozemskih bank ter lastno 
udeležbo. Ustvarjena sredstva 
po investiciji si partnerja de
lita po procentualnem odnosu 
vlaganja sredstev v združeno 
investicijo. Vsak partner po
ravnava eventualne kreditne 
obveznosti, ki niso skupnega 
značaja, iz svojega dela do
bička.

Predračunska vrednost inve
sticije v osnovna in obratna 
sredstva znaša ca. 503,300.000 
din, računano po cenah, ki 
veljajo v letu 1974. To je gro
ba ocena investicije, ki pa se 
bo do realizacije še spreme
nila. Poleg razširitve osnovnih 
kapacitet pa razvojni program 
predvideva tudi vlaganje sred
stev za družbeni standard.

Realizirani naj bi bili na
slednji programi:

1. Nakup družinskih najem
nih stanovanj

2. Razširitev samskega do
ma

3. Kreditiranje individualne 
gradnje

4. Graditev počitniškega do
ma v Bohinju in ureditev le
tovanja na morju.

Orientacijska vrednost zna
ša 14,875.000 din, ki bo pretež
no financirana iz lastnih sred
stev in z domačimi bančnimi 
krediti.



Korekcija ocen nekaterih delovnih mest je povzročila precej hude krvi, 
zato smo želeli zvedeti mnenja nekaj delavcev.

BOŽIC Marija, oskrbovalec 
tiskarskega stroja »Multigral

Menim, da se v letu 1974 o- 
cena delovnih mest ni kdove- 
kaj spremenila. Zadnji čas je, 
da te napake popravimo. 
Imeti bi morali komisijo, se
stavljeno iz ljudi, ki se zares 
spoznajo na posamezna delov
na mesta. Vem, da se še mar

sikje dela krivica in da jo do- 
tični težko prenašajo. Tu mi
slim na delavce v tovarni.

ŠUNKO Nežika — oddelek 
kartonaža:

Čutim se prizadeto, ker mo
je delo (grafična delavka III) 
ni dovolj ocenjeno. Glede na 
takšno draginjo imam mnogo 
premajhno plačo. Pri adjusti- 
ranju SLEPA nas je na ena
kem delovnem mestu zaposle
nih več, pa vendar imamo za 
enako delo različne ocene. Po
leg še ene sodelavke imam od

vseh tu zaposlenih najnižji 
razred in ker sem prišla sem 
iz bivšega Cetisa se čutim še 
toliko bolj prizadeto.

Dora Ro vere:
Korekture ocen delovnih 

mest niso bile povsem ustrez
ne. Zaradi tega, ker so bile iz
vršene največ na delovnih 
mestih, ki so v celotni OZD.
Medtem ko pa pri delovnih 
mestih, ki so specifična samo 
za en sektor ali TOZD niso 
bila dovolj upoštevane specifič
nosti dela. Zato bi bilo po
trebno, da se v celotni OZD 
ponovno prouči, če so delov 
na mesta in delavci na njih 
pravično in pravilno ocenjeni 
ali ne.

PAVLIC Tatjana, oskrbovalec 
tiskarskega stroja (selo):

Mislim, da so v letu 1974 gle
de delovnih mest storjene ve
like pomanjkljivosti. Zato mi
slim, da bi bilo treba v bodo
če komisijo, ki bi bila dobro 
seznanjena z vsakim delovnim 
mestom. Dobro bi pa tudi bi
lo, če bi v komisiji bil priso
ten kakšen delavec.

GNUS Anica — obrat barv:

Glede na izredno težavne po
goje dela predvsem pri adju- 
stiranju oljnatih barv (veliko
krat umivam tube z vvhite 
špiritom celih 8 ur z golimi 
rokami), mislim, da je moje 
delo, kakor tudi delo vseh 
mojih sodelavk pri adjustira- 
nju tub mnogo prenizko oce
njeno. V našem oddelku niso 
bile izvedene nobene korektu
re ocen, čeprav smo za to pi

sale vse mogoče prošnje, pa 
smo vedno naletele na gluha 
ušesa. Čudi me tudi, kako da 
letos ne bo dobička, ko pa smo 
ga vsa prejšnja leta redno do
bivali.

TAŠKER Berta, adjurster

Po mojem mnenju so pre
cejšnje nepravilnosti pri toč
kovanju delovnih mest. Mi
slim pa, da bi to delo mogla

sprejeti posebna komisija, da 
bi pravilno ocenjevala posa
mezna delovna mesta.

LESJAK Mirko — obrat barv:
Korektura ocene mojega de

lovnega mesta je bila narejena 
zaradi spremenjenih pogojev 
dela. Motijo me prevelike raz
like v oceni delovnih mest, ki

se razlikujejo po zahtevnosti 
in pogojih dela. Drugače na 
omenjene korekture nimam 
posebnih pripomb.

RAKITA Cveto — razvojna 
služba:

Mislim, da je bila korektura 
ocen delovnih mest v glavnem 
v redu, razen nekaterih delov
nih mest. Zdi se mi, da je 
prevelika razlika pri ocenah 
tiskarjev in strojnih ključav
ničarjev, čeprav so oboji kva
lificirani. Nekatera delovna

mesta so absolutno prenizko 
ocenjena, posebno glede na 
vse večjo draginjo. Še nekaj 
— mislim, da bi morali biti 
oceni impregnatorjev (11—13) 
in strojnih ključavničarjev 
(12—14) enaki.



Samoupravljalske izkušnje
V zadnji številki »Našega 

Aera«, ki je izšla kmalu po 
dokončnem oblikovanju samo
upravnih teles v TOZD, smo 
vam predstavili predsednike 
vseh delavskih svetov. Morda 
se še kdo spominja, kaj so 
nam povedali?

Med tem je vendar minilo 
toliko časa, da so možne prve 
ocene.

Z vsemi takratnimi udele
ženci smo se ponovno pogo
varjali.

OSET PETER, predsednik DS 
TOZD Grafika:

nazorne. Tako smo včasih pri
siljeni odločiti se na podlagi 
zaupanja in ne prepričevanja. 
Lahko pa rečem, da nam do
slej ni bil posredovan kak 
predlog, za katerega ne bi bili 
prepričani, da je dober.

Kaj menite o sodelovanju z 
ostalimi TOZD?

Mislim, da je sodelovanje in 
usklajevanje stališč in akcije 
med TOZD nujno. Nujno zato, 
da ostanemo celota — AERO. 
Koordinacija je potrebna tudi 
zato, da bi preprečili nekatere 
nezdrave pojave.

Za nami je kratko, a plodno 
obdobje deia delavskega sveta. 
Večkrat smo razpravljali o u- 
resničevanju gospodarskega 
načrta. Ne samo člani DS, am
pak celoten kolektiv Grafike 
se zaveda, da bo mogoče ures
ničiti investicijske načrte (no
va tiskarna) le s čim uspeš
nejšim gospodarjenjem. V le
tošnjem letu so rezultati go
spodarjenja zelo uspešni. Upa 
mo in želimo, da bi bilo tako 
tudi v prihodnje.

Vsi člani DS so sprejeli no
ve dolžnosti zelo resno in v 
tem pogledu ni težav. Težje 
je bilo le v primerih, ko smo 
se morali sestajati na hitro, 
na izredne seje. V teh prime
rih redno nismo bili primer
no' informirani. Prepričan sem, 
da bo naše delo v prihodnjem 
obdobju potekalo bolj plani
rano.

Posebej bi rad poudaril, da 
je po ustanovitvi TOZD delo 
v vseh samoupravnih organih

bolj zaživelo, povsod se čuti 
večja zainteresiranost za u- 
strezno reševanje vprašanj. 
Tu bi rad poudaril, da DS 
budno in stalno spremlja po
tek priprav za izgradnjo nove 
tiskarne.

Tovariša Petra smo pobara
li, kakšno je njegovo mnenje 
o pripravi gradiva za seje DS. 
Takole nam je odgovoril:

Večkrat moramo razpravlja
ti in sklepati o vprašanjih, ki 
so zelo strokovna. Materiali 
zanje so premalo poljudni in 
tudi obrazložitve ne dovolj

ŠMID ALOJZ, predsednik DS 
TOZD Kemija Celje:

V pogledu dela delavskega 
sveta lahko rečem, da se — 
verjetno zaradi izpopolnjeva
nja samoupravnega skupščin
skega sistema — odvija s pre
veliko naglico. Za vse, kar de
lamo, se strašno mudi. Sklepi 
so na hitro pripravljeni. Ena
ko velja za gradivo. Zaradi te
ga smo nemalokrat postavlje
ni pred dejstvo. Verjetno bo 
v tem vzrok, da člani prema
lo sodelujejo v razpravah in 
pri sprejemanju sklepov. Opa
žam, da člani DS materialov
ne predelajo, da se ne posve
tujejo s člani in ne prihajajo 
na seje s stališči. V tem tiči 
verjetno glavni vzrok za njiho
vo neaktivnost. V dosedanjem 
delu je DS mnogo pozornosti 
posvetil izpolnjevanju plan
skih nalog. Znano je namreč, 
da smo imeli ravno v naši 
TOZD v tem pogledu precejš
nje težave. Izpad pri določeni 
proizvodnji je bilo nujno na
domestiti z drugimi proizvodi. 
V tej zvezi bi rad opozoril na 
preskromno obveščanje članov 
kolektiva o uspešnosti poslo
vanja. Menim, da je nujno 
tesnejše sodelovanje med
TOZD. Zavzemati bi se morali
za enotno izvajanje sprejetih 
stališč in sklepov.

Kaj se vam zdi, da ni dobro 
urejeno med TOZD?

To so interne tržne cene.

FRANC KAZIMIR, predsednik 
DS Delovne skupnosti skupnih 
služb:

DS je opravil obsežno delo. 
Vrednost opravljenega dela je 
še večja, saj smo se morali 
v kratkem času vživeti v no 
vo vlogo. Težav je bilo zaradi 
tega več. Skoraj redno je pri
manjkovalo časa za temelji
tejše priprave. Člani so bili 
premalo in prepozno informi
rani. Zaradi zunanjih potreb 
smo morali imeti izredno ve
liko izrednih sej. Osebno me
nim, da sem bil premalo te
meljito informiran o gradivu 
za seje. Na sejah delavskega 
sveta so strokovne predloge 
večkrat zagovarjali predstav
niki, ki sami niso sodelovali 
v pripravah in tako sami niso 
bili dovolj dobro obveščeni.

Kaj menite o prevrednote 
nju ocen DM?

Predvsem to, da je bila ak
cija nepravilno izvedena — 
mimo določenega postopka. V 
tem pogledu bi naslovil očitek 
na poslovni odbor. Čas je bil 
neprimeren, člani kolektiva so 
bili premalo obveščeni o vzro 
kih in namenu in kot posledi
ca je bilo veliko nezadovolj
stvo. Vemo namreč, da so o- 
sebni dohodki občutljivo pod
ročje, zato se s tem ne sme
mo igrati.

Kakšne so vaše želje za delo 
v bodoče?

Želim si, da bi imeli čim 
manj izrednih sej. Zagotoviti 
bi bilo potrebno dovolj ob

sežne in pravočasne priprave, 
delo pa vnaprej planirati. 
Bolj kot doslej bomo morali 
vztrajati na doslednem izvrše
vanju sklepov. Moja velika že
lja je, da bi nova »samouprav
na« skupina za nagrajevanje v 
najkrajšem realnem času pri
pravila predlog novega siste
ma nagrajevanja.

BRINOVEC STANE, predsed- 
nik CDS:

Osnovno težišče našega do
sedanjega dela je bilo v tem, 
da smo vse do izvolitev dele
gacij za samoupravne interes
ne skupnosti izgrajevali našo 
novo ustavno ureditev. Zato 
bi lahko rekel, da je bil de
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lež našega angažiranja v tem 
pogledu znaten. Kar zadeva 
novo samoupravno ureditev 
lahko povem, da ima sedaj 
mnogo več ljudi interes in 
voljo vplivati na razvoj, na 
plane in uporabo. Kljub temu 
je še vedno premalo ljudi, ki 
bi si upali javno in na pra
vem mestu povedati svoje 
mnenje. Občutek imam, da se 
še vedno bojimo »posledic«.

Menim, da je osnovo za u- 
spešno delo samoupravnega 
organa pravočasno in ustrez
no obveščanje članov. V tem 
pogledu so bile doslej po
manjkljivosti. Hkrati s tem 
moram povedati, da marsikdo 
gradiva ne prouči in ni čutiti 
povezave članov DS s člani de
lovnih skupnosti.

Kaj menite o neposrednem 
vplivu delavcev in delovnih or
ganizacij na dejavnost samo
upravnih interesnih skupno
sti?

Samoupravnih interesnih 
skupnosti je veliko število. 
Ljudje, ki na teh področjih ak
tivno delujejo, se lahko po
globljeno seznanjajo s posa
mezno problematiko. Nad de
lovno organizacijo pa so se 
zgrnili vsi samoupravni spo
razumi hkrati. Zato bi o na
šem vplivu težko govoril. Pre
pričan sem, da bodo izvoljeni 
člani delegacij znali uveljav
ljati naše interese v SIS. Pri
čakujem, da se bo enkrat ven
darle uresničila že dolgo na
povedana razbremenitev go
spodarstva. Doslej je bilo o- 
bratno. Za našo delovno orga
nizacijo so se obveznosti do 
družbene skupnosti povečale 
za 65 % v odnosu na lansko 
leto!

Ali vas funkcija obremenju
je?

Dela in problematike je to
liko, da resno trpi moje delo 
na delovnem mestu. Vseh dolž
nosti in priprav ni mogoče o- 
praviti v prostem času. Naj 
povem, da bi se moral teden
sko udeležiti od treh do štirih 
sestankov, da o poglobljenih 
pripravah sej delavskega sve
ta sploh ne govorim.

So možne rešitve?
Mislim, da nam bi bil v ve

liko pomoč določen delavec 
— koordinator. Dejavnost sa- 

(Nadaljevanje na 9. strani)



SAMOUPRAVNE INTERESNE SKUPNOSTI
Samoupravne interesne skup

nosti v našem samoupravnem 
delovanju niso novost. Obliko
vale so se že od 1968 dalje z 
namenom, da se razširi samo
upravno oblikovanje odločitev 
na področju družbenih dejav
nosti s tem, da so se v skup
ščinah teh skupnosti združe
vali predstavniki gospodarstva 
in izvajalcev dejavnosti.

Čeprav so skupnosti dosegle 
v razvoju družbenih dejav
nosti vidne uspehe, so ven
darle bile omejene v svojem 
delovanju. Na uspešnost so 
vplivale vse slabosti, ki izvi
rajo iz predstavniškega siste
ma, še zlasti pa odtujenost 
oblikovanja sredstev za izva
janje programa. Sredstva so 
se namreč oblikovala prora
čunsko.

Z novo ustavo so samo
upravne interesne skupnosti 
postale pomemben subjekt sa
moupravnega odločanja na 
področju družbenih in gospo
darskih dejavnosti. Osnovne 
značilnosti skupnosti, ki so se 
po novi ustavi izoblikovale, so:

a) skupnosti ustanavljajo de
lovni ljudje in občani takrat 
in zato, da prek njih združu
jejo svoje interese in s tem 
zagotovijo takšen razvoj de
javnosti, ki ustreza njihovim 
potrebam in hotenju;

b) sredstva za tako obliko
van program namenjajo de
lovni ljudje neposredno skup
nostim, bodisi prek svojega 
osebnega dohodka ali iz do
hodka delovne organizacije;

c) z uvajanjem delegatskega

SAMOUPRAVLJALSKE

IZKUŠNJE
(Nadaljevanje z 8. strani) 
moupravnih organov bi mora
la biti koordinirana in usmer- 
jevana. Še posebej velja to za 
TOZD. Za začetek smo se do
govorili za neformalno sesta
janje s predsedniki DS. Na 
teh sestankih bi se skupaj do
govorili za enotna stališča do 
določenih vprašanj.

želite povedati kakšno oseb
no mnenje?

Menim, da smo s korektu
ro ocen nekaterih delovnih 
mest porušili obstoječa raz
merja. Zaradi tega je nujna 
temeljita korektura celotnega 
sistema nagrajevanja.

Vaše želje za leto 1975?
V Celju je premalo enotno

sti in najširše solidarnosti. Za 
reševanje skupnih problemov 
se angažira le manjši del de
lovnih organizacij. Seveda že
lim, da bi tudi v prihodnjem 
letu vsaj tako dobro gospoda 
rili, kot letos.

RAK IVAN, predsednik DS 
TOZD Kemija Šempeter:

Pri nas imamo določene te 
žave, ker še vedno nimamo 
referenta za splošne posle. Za
to se morajo drugi, poleg svo
jih rednih obveznosti, angaži
rati na tem področju. Vsi smo 
pravočasno in zadostno infor
mirani. Težave so, ko gre za 
vprašanja, ki so težje razum
ljiva. Posebej bi rad poudaril, 
da je zainteresiranost članov 
DS velika. To se še posebej 
kaže v primerih, ko gre za re
ševanje vprašanj, ki neposred
no zadevajo našo TOZD.

Menite, da je družbenopoli
tična podkovanost članov DS 
zadostna?

Ni. Čuti se pomanjkanje 
znanja in razumevanja v po
gledu življenjsko pomembnih 
vprašanj gospodarjenja. Že za

četo obliko tega izobraževa
nja bi morali nadaljevati. Ni 
mogoče pričakovati, da bi lah
ko človek na nekajurnem se
minarju dojel vse, kar je po
membno pri samoupravnem 
delu.

Lahko opozorite na kakšno 
pomanjkljivost?

Čutim premajhno poveza
nost med TOZD. Šele v zad
njem času smo se predsedniki 
dogovorili o občasnem sesta
janju.

Lahko navedete kakšno vpra
šanje, mimo katerega DS v 
prihodnje ne bo mogel?

To je gotovo vprašanje na
daljnjega razvoja naše TOZD.

Imate kakšno kritično pri
pombo?

Predvsem na delo poslovne
ga odbora. Pri nas ta organ 
vodi vse. Informacij o tem 
sploh ni. Skoraj ni pomemb
nejše odločitve za katero ne 
bi veljal oziroma ne bi bil dan 
odgovor: to je bilo sklenjeno 
na poslovnem odboru.

Razgovore napisal po 
spominu in zapiskih 
Janez Kovačič

sistema se v samoupravni in
teresni skupnosti srečujejo de
legati interesentov, uporab
nikov določene dejavnosti 
(zdravstvenih uslug, šolstva 
ipd.) z delegati izvajalcev teh 
dejavnosti. S tem se presega 
ločevanje združenega dela na 
gospodarstvo in negospodar
stvo. S svobodno menjavo de
la, ki poteka v skupnosti med 
uporabniki in izvajalci, se iz
enačujejo pogoji, pravice in 
odgovornosti obeh področij 
združenega dela.

Z ustavo se je izoblikovalo 
več vrst samoupravnih inte
resnih skupnosti:

1. Samoupravne interesne 
skupnosti, ki so del skupščin
skega sistema in enakopravno 
odločajo z zbori skupščine o 
vprašanjih z njihovega pod
ročja dejavnosti. Sem sodijo:

— SIS za vzgojo in izobra
ževanje

— SIS za kulturo
— SIS za zdravstvo
— SIS za socialno skrbstvo
— SIS za otroško varstvo
— SIS za znanstveno razi

skovalno dejavnost.
Vse te skupnosti se ustanav

ljajo z zakonom in se morajo 
po ustavnem zakonu ustano
viti do konca tega leta na 
osnovi nove ustave, sicer ne 
morejo sklepati z združenim 
delom samoupravne sporazu
me. Popolnoma na novo se iz 
te skupine SIS ustanavlja le 
skupnost za socialno skrbstvo, 
medtem ko so ostale dejav
nosti že bile samoupravno or
ganizirane.

Vse skupnosti, razen znan
stveno raziskovalne, ustanav
ljajo delovni ljudje v TOZD 
in občani v KS. Znanstveno 
raziskovalno skupnost ustano
vijo le delovni ljudje v TOZD.

2. Drugo skupino tvorijo sa
moupravne interesne skup
nosti iz drugih področij druž
benih dejavnosti in skupnega 
interesa, kakor:

— SIS za pokojninsko in 
invalidsko zavarovanje (že do
slej)

— SIS za zaposlovanje (v 
formiranju)

— SIS za telesno kulturo 
(že doslej)

— SIS stanovanjska skup
nost (v formiranju)

— Komunalna SIS (v formi
ranju)

— SIS za varstvo okolja
— SIS za požarno varnost, 

turistično dejavnost ipd., ki 
bodo eventualno še lahko for
mirane.

V to skupino sodi tudi SIS 
za objekte posebnega družbe
nega pomena, ki je prav tako 
posredovala samoupravni spo
razum.

3. V tretjo skupino sodijo 
samoupravne interesne skup
nosti s področja gospodarstva, 
kakor SIS za vodno, cestno, 
elektrogospodarstvo, promet, 
kmetijsko zemljiška skupnost,

ki so že formirane ali pa so 
v fazi formiranja in niso 
vključene v razpravo na tem 
zboru.

Osnovne značilnosti, ki so
skupne vsem predlogom spo
razumov, so:

a) organiziranost: za vse
skupnosti, razen za razisko
valno dejavnost, zaposlovanje 
in pokojninsko skupnost, se 
v občini formirajo temeljne 
skupnosti. Za navedene tri se 
formirajo le enote, sicer pa 
je skupnost po predlogu za
kona formirana na nivoju re
gije (zaposlovanje) ali repub
like (znanost, pokojninska 
SIS);

b) samoupravno oblikova
nje: vse skupnosti, ki se for
mirajo kot temeljne, imajo 
dvodomno skupščino, sestav
ljeno iz zbora uporabnikov in 
zbora izvajalcev. Ostale 3 (glej 
tč. a) so »enodomne«. Razen 
skupščine imajo tudi vse iz
vršilne odbore in organ nad
zora, ki je organ skupnosti. 
Vse skupnosti imajo okrog 60- 
člansko skupščino (30 TOZD, 
10 KS, 20 izvajalci);

c) vse skupnosti, navedene 
pod tč. 1, sodelujejo enako
pravno z zbori občinske skup
ščine, o vprašanjih, zaradi ka
terih se ustanavljajo;

d) v primeru neusklajenosti 
sprejetih stališč med zbori se 
uporabi enak usklajevalni po
stopek, kakor velja za zbore 
občinske skupščine. Če ne 
pride do sporazuma, začasno 
reši sporno vprašanje občin
ska skupščina;

e) mandatna doba delegatov 
je 4 leta;

f) temeljne skupnosti usta
navljajo na različne oblike 
(zveza, skupnosti) skupnosti v 
republiki, kjer tako, kakor v 
občini sami na osnovi samo
upravnih sporazumov združu
jejo solidarnostno in vzajem
no sredstva za izvedbo dogo
vorjenih programov;

g) sredstva za svobodno me
njavo dela in izvajanje dogo
vorjenih programov se v skup
nostih oblikujejo iz osebnega 
dohodka (bruto) ali dohodka 
TOZD.
FINANCIRANJE SPLOŠNE 
IN SKUPNE PORABE 
V LETU 1974

Prispevki za financiranje de
javnosti samoupravnih inte
resnih skupnosti na področju 
družbenih dejavnosti in davki 
za financiranje splošne pora
be se plačujejo iz virov, dolo
čenih z zakonom o določitvi 
virov financiranja družbeno
političnih in samoupravnih in
teresnih skupnosti na pod
ročju družbenih dejavnosti od 
osnov, določenih z zakonom, 
samoupravnim sporazumom 
oziroma aktom samoupravne 
interesne skupnosti, po stop
njah, določenih s samouprav
nim sporazumom ali zakonom.

Prispevki se plačujejo ali iz 
(Nadaljevanje na 10. strani)



SAMOUPRAVNE INTERESNE SKUPNOSTI ZAKAJ SMO POKOJNINSKO IN 
INVALIDSKO ZAVAROVANI?(Nadaljevanje z 9. strani)

osebnih dohodkov ali iz do
hodka temeljnih organizacij 
združenega dela.

1. Iz osebnih dohodkov se v 
obliki prispevkov financirajo 
naslednje samoupravne inte
resne skupnosti:

— temeljne izobraževalne 
skupnosti,

— kulturne skupnosti,
— telesno-kulturne skupno

sti,
— skupnost otroškega var

stva,
— skupnost invalidskega in 

pokojninskega zavarovanja 
SRS,

— skupnost zdravstvenega 
varstva in zdravstvenega zava
rovanja.

Poleg naštetih prispevkov za 
financiranje samoupravnih in
teresnih skupnosti je osebni 
dohodek delavca tudi vir za 
financiranje družbenopolitič
nih skupnosti (davek iz oseb
nega dohodka).

2. S prispevki iz dohodka te
meljnih organizacij združe
nega dela se financirajo dejav
nosti:

— izobraževalne skupnosti 
SRS in posebne izobraževalne 
skupnosti,

— raziskovalne skupnosti,
— skupnosti invalidskega in 

pokojninskega zavarovanja 
SRS,

— skupnosti za zaposlova
nje in

— skupnosti zdravstvenega 
varstva in zdravstvenega zava
rovanja.

S tako delitvijo prispevkov 
glede na vire je opredeljena 
tudi njihova narava v struk
turi dohodka TOZD. Prispev
ki iz OD so po svoji naravi 
odtegnjeni del od bruto OD, 
prispevki za financiranje sa
moupravnih interesnih skup
nosti iz dohodka TOZD, pa 
so po svoji naravi zakonska 
obveznost, ker so, čeprav do
govorjeni s samoupravnimi 
sporazumi — uvedeni z zako
nom.

Z novo ustavo smo delavci 
dobili nove pravice in dolž
nosti do urejanja vseh pod
ročij družbenega dela in živ
ljenja. Med drugim smo pre
vzeli na sebe odgovornost do 
socialne varnosti delavcev in 
občanov. Medsebojna razmer
ja do socialne varnosti ureja
mo na nov samoupraven na
čin s tem, da se samoupravno 
dogovarjamo in družbeno spo
razumevamo o tem, kako bo
mo določene probleme in do
ločena področja razreševali in 
koliko sredstev bomo name
nili za posamezno področje 
socialne varnosti.

Med urejanje socialne var
nosti sodi tudi pokojninsko in 
invalidsko zavarovanje. To za
varovanje je najstarejše zava
rovanje, ki so ga ustanovili ob 
začetku tega stoletja — pone
kod pa že prej, sami delavci 
iz življenjske nuje, zato da po
magajo ponesrečenim, inva
lidnim in tistim delavcem, ki 
so zaradi starosti onemogli in 
postali nesposobni, da si sami 
zaslužijo za vsakdanji kruh. 
Pri nas so bile zlasti poznane 
tako imenovane »Bratovske 
skladnice«, v katere so vlagali 
delavci sami del svojega bor
nega zaslužka za invalidne, 
neozdravljivo bolne in od sta
rosti onemogle.

Iz tega se je razvilo današ
nje pokojninsko in invalidsko 
zavarovanje, v katerega plaču
jemo prispevke. V tem zava
rovanju združujemo sredstva 
na podlagi vzajemnosti in soli
darnosti zato, da zagotavljamo 
sebi in 'svojim družinskim 
članom pravice v primeru sta
rosti, smrti in zmanjšanja ali 
izgube delovne zmožnosti (in
validnosti), telesne okvare idr.

Vsi tisti, ki se v kratkem 
mislijo upokojiti, bi morali 
prebrati brošuro Janeza Erjav
ca »Pokojnina — kakšna — 
kdaj?« V tej brošuri je mo
goče na dokaj preprost način 
ugotoviti, kdaj ima kdo pra
vico do pokojnine — lahko si 
tudi sam izračuna približno 
do kakšne pokojnine bo imel 
pravico.

Za starostno pokojnino ve
mo vnaprej — lahko si jo iz
računamo, lahko se na upoko
jitev pripravimo.

Invalidnost pa je težja stvar. 
Nihče od nas nikoli ne ve, kdaj 
pride in vsak od nas lahko 
postane invaliden — pravza
prav v vsakem trenutku.

V trenutku, ko se invalid
nost zgodi, se človek znajde v 
popolnoma novi življenjski si
tuaciji, ki je polna negoto
vosti, dilem, omejitev, težav in 
problemov. Pred takšnim člo
vekom je negotova pot zdrav
ljenja, ali bo uspelo pozdra
viti in ohraniti kar se le da. 
Začne se dolga pot čakanja 
po prenatrpanih čakalnicah, 
bolnicah, zavodih in uradih. 
Pri tem pa je osnovno vpra
šanje ali bo še lahko delal, 
kje, kaj in koliko časa. Ali je 
še sposoben za svoje delo, ali

se bo potrebno usposobiti za 
drugo delo (poklicna rehabili
tacija), ali se bo našlo primer
no drugo delovno mesto in če 
ni nobenih izgledov ali bo 
imel pravico do invalidske po
kojnine in do kakšne.

Problemi, ki nastanejo so 
veliki in težki. Potrebno je 
mnogo volje v invalidu sa
mem, da premaga vse ovire 
in težave. Volja mora biti tudi 
drugje: pri socialnem delavcu 
v podjetju, vodji obrata, od- 
delkovodji, sodelavcih in dru
gih. Invalidnost po zakonu o 
pokojninskem in invalidskem 
zavarovanju pomeni izgubo 
ali zmanjšanje zmožnosti za 
delo, ki ga je zavarovanec 
opravljal, če je ni mogoče od
praviti z zdravljenjem. Zava
rovanci, ki postanejo popolno
ma nezmožni za delo imajo ob 
določenih pogojih pravico do 
invalidske pokojnine (to so in
validi I. kategorije). Zavaro
vanci, ki lahko zaradi invalid
nosti svoje ali drugo delo 
opravljajo le v skrajšanem de
lovnem času so invalidi II. ka
tegorije in takšnim invalidom 
se zagotovi ustrezno delo in 
plačilo razlike v višini oseb
nega dohodka. Skupni dohod
ki iz dela (v skrajšanem de
lovnem času npr. 4 ure) in 
nadomestilom bi morali znesti 
toliko kot če bi delavec delal 
poln delovni čas.

Invalidi III. kategorije so 
tisti invalidi, ki so popolnoma 
ali delno nezmožni za svoje 
delo, sposobni pa so za drugo 
ustrezno delo poln delovni čas. 
Takšnim invalidom je treba 
zagotoviti drugo ustrezno ali 
pa poklicno usposabljanje za 
drugo delo. Ti invalidi spreje
majo nadomestilo osebnega 
dohodka, če bi na svojem 
prejšnjem dolu zaslužili več 
kot zaslužijo na sedanjem de
lovnem mestu.

Invalidsko zavarovanje po
zna še več pravic. Ena izmed 
njih je tudi pravica do denar
nega nadomestila zaradi te
lesne okvare. Te pravice neka
teri invalidi še niso uveljavili, 
ker najbrž ne vedo, da se lah
ko uveljavi le na njihovo last
no zahtevo. Delovna organiza
cija je dolžna zagotoviti inva
lidom II. in III. kategorije 
ustrezno delovno mesto. Pri 
tem pa se pojavljajo mnogi 
problemi od tega, da so ne
kateri invalidi preveč »izbirč
ni« in, da nam včasih tudi 
manjka ustreznih delovnih 
mest. Z dobro voljo vseh se 
da skoraj vsak problem rešiti, 
pri tem pa je potrebna zavze
tost invalidov za delo in čut 
odgovornosti in solidarnosti 
vseh delavcev. Delavci, ki dalj 
časa bolujejo in je njihovo 
obolenje že kronično ter ne
ozdravljivo, bi morali zato, da 
zavarujejo svoje koristi, zahte
vati pregled pri invalidski ko
misiji, ki ugotovi ali je že 
nastopila invalidnost in za ka
tero delo je invalid sposoben.

Radoslav Jonak
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PRISPEVKI V ZVEZI Z OSEBNIMI DOHODKI IN 
OSEBNIMI PREJEMKI

Prispevki
%

PRISPEVKI ZA temeljni izobraževalni skup-
FINANCIRANJE nosti 5,18

temeljne kulturne skupnosti 0,79
republiške kulturne skupnosti 0,18
telesno kulturne skupnosti 
temeljna skupnost otroškega

0,51

varstva
republiška skupnost otroškega

0,43

varstva 2,26
PRISPEVEK ZA za obveze in druge oblike
ZDRAVSTVENO zdravstvenega varstva 8,26
ZAVAROVANJE za nesrečo pri delu in poklic

no obolenje 1,50
PRISPEVEK ZA osnovni 11,48
POK. IN IN VAL.
ZAVAROVANJE

Občinski davek iz osebnega 
dohodka 0,20

PRISPEVKI V BREME DOHODKA OZD ZA SKUPNO
PORABO V LETU 1974

k Stopnja

m zaposlovanje 0,20
OSNOVA
BRUTO OD

z
<

pok. in invalid, zav. za nesrečo 
pri delu 0,80

cž zdravstveno zavarovanje za
uz

nesrečo pri delu 2,79

OSNOVA
<
z prispevek za obnovo Bosanske

NETO OD L! krajine 1

OSNOVA
KORIGIRANA
DAVČNA

N
Mti•>

republiške izobraževalne skup
nosti 8,14

OSNOVA ti
Oh

raziskovalne skupnosti 1,80

OSNOVA
POST OVNT

2o. za tekočo revalorizacijo pokoj-
SKLAD nin in invalidnin 1,35

PRISPEVKI ZA za solidarnostni sklad 30 % od 6 %
FINANCIRANJE združena sredstva za stanov.30 % od 6 %
STANOVANJSKE za sklad skupne porabe 40 % od 6%
IZGRADNJE



SINDIKALNA LISTA 1975
O predlogu novega samo

upravnega sporazuma o de
litvi dohodka in osebnih do
hodkov smo pisali v 34. šte
vilki Informacij. Tretji del 
tega sporazuma obravnava iz
plačila, ki niso neposredno ve
zana na konkreten delež posa
meznika in ne gre za vpraša
nja nagrajevanja po delu. Ta 
vprašanja ureja tako imeno
vana »sindikalna lista«. Dolo
čila sindikalne liste veljajo za 
vse delavce, ne glede v kateri 
delovni organizaciji delajo. 
Na tem področju niso uteme
ljene razlike na podlagi go
spodarske moči podjetja. Za
radi dinamičnosti našega druž 
benopoli ličnega sistema ne 
more biti sindikalna lista en
krat za vedno dana.
Katera vprašanja ureja lista?
Naj nižji osebni dohodek de

lavca znaša 60 % poprečnega 
mesečnega dohodka na zapo
slenega v SR Sloveniji v pre
teklem letu.

In v čem je novost?
Najnižji osebni dohodek ni 

več socialna kategorija (ta 
nam je v letošnjem letu po
vzročila nemalo težav), ampak 
ekonomska. Ta najnižji osebni 
dohodek mora biti merilo zn 
najbolj enostavno delo, ki je 
opravljeno v polnem delovnem 
času, s povprečnim učinkom. 
Takšna opredelitev zagotavlja 
delavcu materialno in social
no varnost. Pomeni pa še ne
kaj več. Pomeni merila, s ka
terimi merimo vrednost vseh 
ostalih, bolj kompliciranih in 
odgovornejših del. To doslej 
nismo delali. Običajno smo 
povečevali znesek najnižjega 
osebnega dohodka, ves ostal: 
sistem nagrajevanja smo pu 
stili nespremenjen. Tako se 
je najnižji osebni dohodek 
zelo približal osebnemu do
hodku za kvalificirano delo. 
Razjasnjeno je tudi vprašanje 
dodatkov. Vsi dodatki se k 
naj nižjemu dohodku prište
vajo.

Naj višji osebni dohodek naj 
ne bi bil več omejen. Merila 
za določanje najvišjega oseb
nega dohodka so določena s 
samoupravnim sporazumom 
in so podobna tistim, ki naj 
bi veljala za razporejanje do
hodka. Naj višji OD naj bi to
rej bil neposredno odvisen od 
uspešnosti poslovanja delovne 
organizacije.

Osebni dohodki bodo valori
zirani na podlagi načel gospo
darske politike, gibanja živ
ljenjskih stroškov itd.

Tudi osebni dohodki pri
pravnikov so postavljeni v od
nos do povprečnega osebnega 
dohodka na zaposlenega v SR 
Sloveniji (od 70"/» do 105%).

Dodatek za nadurno delo se 
povečuje samo proccntualno 
(54 %) zaradi bruto obračuna 
in ne pomeni dejanskega po
večanja. Pri dodatku za nočno

delo ni sprememb. Enako ve
lja za delo na dan nedelje. 
Dodatki so določeni v razpo
nu do 50%. Mi smo doslej 
imeli sprejeto zgornjo mejo. 
Za razliko od tega je dodatek 
za delo na dan praznika dolo
čen brez razpona (50 %). Do
datek za deljen delovni čas je 
določen oziroma omejen z 
zgornjim zneskom. Največ 300 
dinarjev oziroma 600 dinarjev, 
odvisno od časa prekinitve.

Nagrajevanje po minulem 
delu.

Gre za uresničevanje določil 
nove ustave, po katerih mora 
postati dohodek delavca tudi 
odraz storilnosti celotnega 
družbenega dela. Vprašanje je 
zelo celovito in ne bo v krat
kem času rešljivo. Zato ostaja 
še vnaprej v veljavi vredno
tenje delovnih izkušenj, kot 
oblika nagrajevanja minulega 
dela v odstotkih od 1 do 12. 
Novost je razlikovanje za žen
ske, ki lahko dosežejo najvišji 
odstotek deset let pred upoko
jitvijo.

Sindikalna lista dopušča 
možnost stimuliranja stalno
sti. Dodatek v ta namen ne 
sme presegati 5 % osebnega 
dohodka delavca.

Dnevnice in stroški prenoče
vanja so določeni na novo in 
znašajo:

— za odsotnost od 8 do 12 
ur največ 95 dinarjev,

— za odsotnost več kot 12 
ur največ 145 dinarjev.

Stroški za prenočevanje se 
ob predložitvi računa krijejo 
do največ 155 dinarjev, brez 
računa največ 70 dinarjev.

Za uporabo osebnega avto
mobila v službene namene je 
možno izplačati kilometrino 
do višine 1,50 dinarjev za pre
voženi kilometer.

Terenski dodatek znaša naj
več 65 dinarjev. Terenski do
datek in dnevnica se med seboj 
izključujeta.

Nadomestilo za ločeno živ
ljenje je mogoče določiti naj
več 1.200 dinarjev mesečno.

Povračilo stroškov za prevoz 
na delo in z dela.

Prevozne stroške je mogoče 
povrniti s tem, da delavec sam 
prispeva najmanj 30 dinarjev.

Pomembnost znanstveno-raz- 
iskovalnega dela, ki v današ
njem svetu izredno hitrega 
razvoja znanosti postaja vse 
bolj osnovni problem ekonom
ske politike in razvoja sleher
nega gospodarstva, ni potreb
no posebej poudarjati. Vsak
danja praksa nam kaže, da 
koncentracija znanstevno raz-

Kjer ni možnosti prevoza z 
javnimi prevoznimi sredstvi, 
se lahko obračunajo stroški 
prevoza na delo največ v viši
ni 0,40 dinarjev za kilometer.

Regres za organizirano pre
hrano med delom znaša naj
več 300 dinarjev mesečno. Za
nimivo je, da lahko znaša re
gres za prehrano samo 100 di
narjev, če delovna organiza
cija nima organizirano druž
beno prehrano. V tej zvezi 
moramo omeniti, da sindikal
na lista omogoča upoštevanje 
dejstva, da nekateri delavci 
ne morejo biti deležni organi
zirane prehrane (šoferji), kot 
poseben delovni pogoj in ga 
ustrezno ovrednotili.

Ob koncu naj omenimo, da 
obravnava sindikalna lista tu
di nekatere druge oblike iz
plačil. To so nagrade učencev 
v gospodarstvu, študentom in 
dijakom na počitniškem delu 
itd.

Poseben del sindikalne liste 
obravnava namenska sredstva 
za stanovanjsko izgradnjo in 
izobraževanje.

Izmed ostalih izdatkov iz 
sklada skupne porabe (regres 
za letni dopust, razne oblike 
solidarnostne pomoči in od
pravnina) naj posebej omeni
mo nagrade ob delovnih jubi
lejih. V tem pogledu je bilo 
doslej mnogo težav in krivic. 
Med drugim se je letos dogo
dilo, da smo morali delovne 
jubilejne obletnice spremeniti. 
Določene so bile dobe 10, 20 
in 30 let, prej tudi 15, 25 let. 
Mnogi so zaradi tega izpadli. 
Bolj kot to se mi je zdelo kri
vično, da so nagrado dobili le 
tisti, ki so v posameznem letu 
dopolnili eno izmed jubilejnih 
obletnic, sicer ne. Tako bi bil 
možen primer, da je nekdo 
zaposlen v podjetju 28, 29 let 
in doslej še ni dobil jubilejne 
nagrade. V nasprotju s tem 
pa je drug dobil za desetlet
nico. Ob sprejemu sistema na
grajevanja za delovne jubileje 
bi moral vsak delavec dobiti 
nagrado za prvo nižjo oblet
nico. Sindikalna lista za leto 
1975 dopušča možnost, da se 
izplača taka nagrada vsem, ki 
je doslej še niso sprejeli. Me
nimo, da je nujna in pravična 
taka rešitev.

iskovalne dejavnosti predstav
lja osnovo, na kateri lahko u- 
spešno gradimo bodočnost 
podjetja. Znanstveno razisko
valno delo postaja vse bolj 
faktor, ki poleg ostalih zago
tavlja predvsem enakovredno 
vključevanje v mednarodno 
delitev dela.

Razvojna služba je v letu 
1974 vršila tudi funkcijo služ
be za planiranje, katere pro
gram dela je planiranje in 
razvijanje poslovanja delovne 
organizacije kot celote. Seveda 
je plansko-razvojna funkcija 
operativnega značaja in je sa
mo v sodelovanju z drugimi 
funkcijami (komercialno, fi
nančno, proizvodno, splošno- 
upravno) lahko uspešna.

Plan dela razvojne službe 
za 1. 1974 je bil zastavljen do
kaj smelo, saj so novi pro
izvodi predstavljali v gospo
darskem načrtu za leto 1974 
vrednostno 6,4 % v odnosu na 
celotno neto proizvodnjo oz. 
realizacijo.

V tem planu sta bila naj
močneje zastopana TOZD Ke
mija Celje in Šempeter, v 
TOZD Grafika so v glavnem 
potekala dela na izboljšavi 
obstoječih proizvodov; TOZD 
Medvode pa je planirala pred
vsem nekatere nove vrste pi- 
notana.

Pri realizaciji plana so se 
pokazale nekatere slabosti, ki 
so v precejšnji meri subjek
tivnega značaja, odražajo pa 
sc v glavnem v naslednjem:

— nepravilen odnos vodstve
nih in vodilnih delavcev do 
razvojno raziskovalnega dela,

— neustrezno vrednotenje 
razvojno raziskovalnega dela.

Seveda so tu še momenti, 
ki so povsem objektivnega 
značaja (kadrovski ipd.), ven
dar pa so se trditve navede
ne zgoraj manifestirale naj
bolj v delu odbora za nove 
proizvode, katerega funkcija 
je bila odlično zastavljena in 
ki je bil tudi kadrovsko zelo 
dobro zaseden.

Rezultat vsega tega je, da 
smo bili pri razvijanju in lan- 
siranju novih proizvodov na 
tržišče prepočasni, premalo 
fleksibilni ter, da smo za do
ločene stvari trošili vse pre
več časa.

Potrebno je seveda reči, da 
razvojna služba pri svojem 
delu dosega tudi pomembne 
uspehe, saj so nove tehnolo
gije razvite v celoti v lastnih 
laboratorijih (elektrostatski 
papir, samolepilni papir, eti- 
flat, optični čitalci, silikoni- 
ziran papir, termolepilni tra
kovi). Pri tem pa ne smemo 
pozabiti na niz novih proizvo
dov, ki jih običajno imenuje
mo »majhne«, predstavljajo pa 
koristno dopolnitev obstoje
čih proizvodnih programov.

Pri delu v prihodnjem letu 
bo poleg tega, da odpravimo 
omenjene slabosti, še potreb
no vključiti marketinški pri
stop pri uvajanju novih pro
izvodov in tehnologij, še bolj 
uveljaviti princip teamskega 
dela ter poskušati bolj anga
žirati TOZD pri programira
nju razvojno raziskovalnega 
dela ter s tem na širši osnovi 
uveljaviti pomen tega dela v 
praksi.

Edo inž. Belak

Nekaj o delu razvojne službe 
v letu 1974



Osebni dohodki (v nadalje
vanju OD) in njihova delitev 
so eno temeljnih vprašanj go
spodarjenja in pravic delavcev 
v združenem delu. Pojav druž
benega usmerjanja delitve do
hodka in OD pa pomeni novo 
opredeljevanje normalnih de
litvenih razmerij in odpravlja
nje ekscesov v delitvi. Stvar 
vsake DO same je, da v okvi
ru določil samoupravnih spo 
razumov poišče ustrezen, do
volj stimulativen način nagra
jevanja. Najpogostejši vzroki 
nezadovoljstva delavcev so po
gosto nepremišljeni, nesmotr
ni in nestrokovni posegi in 
spremembe v delitvi OD^Zato 
moramo biti pri vseh akcijah 
v zvezi z OD izredno pozorni 
in jih obravnavati na osnovi 
strokovno primerno priprav
ljenih predlogov.

Pravilnik o delitvi OD je v 
Aeru v veljavi od 1. 1. 1973. 
Že v lanskem letu so se pora
jale močne težnje po določe
nih korekturah, vendar je pre
vladalo stališče, da so potreb
ne vsaj enoletne izkušnje za 
resnejšo oceno sistema. Zato 
je delavski svet sklenil, da je 
potrebno pristopiti h kom
pleksnemu reševanju vprašanj 
nagrajevanja. Na osnovi tega 
je imenoval poslovni odbor 
dne 7. 2. 1974 posebno delovno 
skupino, da prouči, izboljša in 
prilagodi samoupravnim spre
membam in organiziranosti 
podjetja sistem ugotavljanja 
in delitve OD. V nadaljevanju 
je prikazan kratek pregled 
njenega dela.

Skupina je takoj pričela z 
delom in kot prvo obravna
vala predlog zvišanja OD za 
6 % (sprememba 43. člena pra
vilnika o delitvi OD) ter spre
membo najnižjega OD za poln 
delovni čas od 1.300 na 1.600 
din (sprememba 46. člena 
omenjenega pravilnika). Ob
ravnavala je tudi vprašanja 
ugotavljanja mase dohodka in 
delitve OD po TOZD, vendar 
je bila naloga opuščena, ker 
se je vprašanje delitve OD 
zreduciralo na odločitev o pri
stopu k samoupravnemu spo
razumu (grafika — kemija).
Kot začasna rešitev najbolj 
perečih problemov nagrajeva
nja je bila izvedena akcija pre
vrednotenja nekaterih delov
nih mest. Predloge sprememb 
ocen za posamezna delovna 
mesta za posamezne TOZD 
oziroma delovno skupnost 
skupnih služb so pripravili ko
legiji. Njihova naloga je bila 
tudi poskrbeti za usklajenost 
znotraj TOZD oz. delovne 
skupnosti skupnih služb. Na
loga delovne skupine je bila, 
da medsebojno usklajuje izde
lane predloge med TOZD in 
delovno skupnostjo skupnih 
služb. Predloge posameznih 
služb skupina ni obravnavala, 
saj so bili predlagatelji ustno

obveščeni o poti, po kateri bi 
morali uveljaviti svoje pred
loge. V zvezi s tem je potreb
no poudariti, da so bili pred
logi obsežnejši in stališča sku
pine niso obveljala. Zaradi 
prevelikega števila podanih in 
osvojenih predlogov ni bil do
sežen osnovni namen popra
viti očitne napake in nesoraz
merja v obstoječem sistemu 
nagrajevanja. Zato je akcija 
doživela mnogo, delno tudi 
opravičene kritike.

V tem času je bila v javni 
razpravi t. i. »sindikalna lista«, 
ki jo je delovna skupina pro
učila in podala svoje pri
pombe.

Po vseh navedenih akcijah, 
ki so bile sicer pomembne, 
vendar odmik od osnovnega 
dela oziroma namena skupine, 
je le-ta končno pristopila h 
kompleksni obdelavi sistema 
nagrajevanja v Aeru. Organi
zirana je bila anketa ocenitve 
pravilnika o delitvi OD in re 
zultati ankete preanalizirani.

Hkrati s tem so bile obdelane 
teoretično možne metode oce
njevanja dela oziroma delov
nih mest ter preanalizirano 
trenutno stanje v DO AERO 
Celje. Delovna skupina je tudi 
podala zadolžitev gospodarsko 
analitski službi za revizijo opi
sov delovnih mest. O svojem 
celotnem delu je skupina po
dala poročilo z zaključki in 
teoretično možnimi rešitvami.

Dne 28. 10. 1974 pa je sprejel 
poslovni odbor sklep, da ta 
delovna skupina preneha z de
lom glede na to, da bodo de
lavski sveti TOZD imenovali 
novo komisijo, v kateri bo 
vsako TOZD predstavljal en 
član komisije.

Usmeritev dela nove komi
sije je že od vsega začetka 
jasna. V javni razpravi je 
osnutek samoupravnega spora
zuma o razporejanju dohodka 
in delitvi osebnih dohodkov v 
TOZD kemijske in sorodnih 
panog, ki zajema med drugi
mi novostmi tudi obvezno ana
litično metodo ocene delovnih 
mest. Na osnovi tega si je 
komisija postavila program 
prihodnjega dela s pomočjo

časovnega načrtovanja po 
mrežnem diagramu. V progra
mu dela so navedene vse ak
tivnosti, ki jih bo potrebno 
izvesti v prihodnje hkrati z 
roki in nosilci izvršitev. Go
spodarsko informativna služ
ba pa bo v kratkem končala 
revizijo opisov delovnih mest. 
Tako imamo podane vse osno
ve za hitro reševanje proble
mov nagrajevanja v Aeru. 
Stvar nas vseh pa je, da bo
mo postopali po priporočilih 
delavskih svetov TOZD, cen
tralnega delavskega sveta, po
slovnega odbora in komisij za 
nagrajevanje, da se prevred
notenja ustavijo (razen v pri
merih dejanskih sprememb 
vsebine ali pogojev dela) in 
s tem olajšamo delo komisije. 
Hkrati pa bomo morali tudi 
nuditi pomoč članom komi
sije v zvezi z njihovim delom 
kot člani komisije in poskr
beti za pravočasno izvajanje 
posameznih aktivnosti. Le ob 
prizadevanjih vseh lahko pri
čakujemo hitro in uspešno re
šitev problema nagrajevanja.

Brezigar Milena,
dipl, oec.

NADZOR NAD POSLOVANJEM
Hiter razvoj proizvodnih sil, 

pojavi birokratizma in etatiz 
ma so že zelo zgodaj zahtevali 
organiziranje ustreznega kon
trolnega mehanizma v delov 
nih organizacijah. Z ustavo 
leta 1963 je postala notranja 
kontrola ustavna kategorija, 
v začetku sicer nejasno opre
deljena, v kasnejših priporo
čilih in zaključkih predstav
niških teles pa se je dokonč
no izoblikovala. Na delovne 
organizacije je prešel tudi pre
težni del kontrolne dejavnosti, 
zato jo morajo le-te tudi ob
vezno organizirati in izvajati.

Vsem nam je jasno, da sa
moupravljanje samo po sebi 
ne izključuje možnosti kršitev 
splošnih interesov družbe ozi
roma interesov delovne orga
nizacije. Tako bo dosegla red 
in disciplino, zaščito družbene 
imovine in dober poslovni 
uspeh le delovna organizacija 
z dobro organizacijo nadzora. 
Nadzor—kontrola je zelo širok 
pojem in se pojavlja v več 
oblikah. Ena izmed delitev je:

1. Zunanja (eksterna) kon
trola, najbolj znana kontrola 
službe družbenega knjigovod
stva.

2. Interna kontrola, ki pa 
zajema predvsem: sprotno in
terno kontrolo, ki je vklju
čena v sam proces poslovanja 
in jo izvajajo delavci, pred
vsem vodilni in vodstveni, pri 
neposrednem izvajanju svojih 
nalog, strokovno službo inter
ne kontrole in samoupravno 
delavsko kontrolo.

O organizaciji interne kon
trole smo že pisali v glasilu 
Naš Aero. Prepričan sem, da 
večina naših članov tega član

ka ni prebrala, saj že sam 
naslov »Interna kontrola« ni 
privlačen.

Služba interne kontrole ob
staja v Aeru že od leta 1966 
in je opravljala do nove orga
nizacije v Aeru le kontrolno 
dejavnost, po novi organiza
ciji pa je vključena tudi nalo
ga opravljati inventuro. Za
radi povečanja obsega pošlo 
vanja po integraciji s Cetisom 
in nepopolne zasedbe delovnih 
mest svoje funkcije ne more 
opravljati tako kot bi morala 
in želela. Zakon o knjigovod
stvu določa, da mora biti naj
manj enkrat letno opravljena 
inventura vseh sredstev in 
virov sredstev, kar je ca. 
40.000 postavk. Poleg rednih 
nalog inventure in strokovne 
kontrole, je z ustanovitvijo 
samoupravne delavske kon
trole prevzela še nalogo, da 
strokovno pomaga, pripravlja 
podatke, analize za organe 
samoupravne delavske kon
trole.

Delovna mesta v tej službi 
niso polno zasedena, saj se de
lavci na razpise ne javljajo, 
že sprejeti delavci pa ne na
stopijo delo. Vzroke lahko 
iščemo v tem, da delo ni pri
jetno, še manj pa ustrezno — 
stimulirano.

Kljub vsem navedbam pa bi 
bilo lahko poslovanje v Aeru 
precej boljše, če bi predloge 
za izboljšanje poslovanja in 
navodila, ki jih daje ta služ
ba, upoštevali in izvajali.

Služba interne kontrole je 
pregledala skoraj vsa področ
ja dela, navedla nepravilnosti 
in podala predloge za boljše 
in pravilnejše poslovanje (let

no ca. 60 pismenih predlogov 
in cela vrsta ustavnih navo
dil). Izvajanje predlogov iz
boljšav pa je dolžnosf tistih, 
ki delajo, oziroma vodijo kon
trolirane službe.

Pravilno gledanje službe in
terne kontrole in izvajanje 
njenih predlogov lahko mno
go pripomore k izboljšanju 
poslovanja, zato navajam ne
katere pomembnosti: strokov
na služba interne kontrole je 
ustanovljena kot pomoč vo
dilnim delavcem, strokovnim 
službam, samoupravni delav
ski kontroli, organom uprav
ljanja itd. in deluje preventiv
no instruktažno. Nepravilno
sti navaja zato, da daje pred
loge za izboljšanje poslovanja. 
Dobrim vodjem služb, eviden
ci itd. je interna kontrola do
brodošla, ker jim pomaga raz 
čistiti in osvetliti stanje. Mno
gim pa je interna kontrola ne 
zaželena. Nekateri namesto, 
da bi skušali zadeve izboljšaCi 
oziroma popraviti, namenoma 
olepšujejo prikazano poslova
nje. Mnogo nepravilnosti se 
ponavlja zaradi prevelike ob
zirnosti do drugih delavcev 
(nepravilnosti rajši pustijo, 
kot pa, da bi zadevo zavrnili 
in opozorili na nepravilnost).

Strokovna služba ne daje 
nalogov, ampak predloge za 
izboljšave ali ureditev določe
nih zadev. Naloge pa dajejo po
tem strokovni delavci ali di
rektor, ki so odgovorni za pra
vilno poslovanje. Važnejši 
predlogi lahko gredo v obrav
navo tudi samoupravni delav
ski kontroli ali organom u- 
pravljanja.

(Nadaljevanje na 13. strani)
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Vloga raziskave tržišča v 
poslovni politiki

Raziskava tržišča povsem 
upravičeno vse bolj pridobiva 
odločilen pomen in mesto v 
poslovni politiki gospodarskih 
organizacij. Od začetne upo
rabe, predvsem v večjih indu
strijskih podjetjih, pa še to 
večinoma le ob uvajanju no
vih proizvodov na tržišče, se 
je raziskava razširila še na o- 
stala gospodarska področja. 
Mnoga podjetja so začela u- 
stanavljati lastne službe za 
raziskavo trga, ki so večino
ma štabni organ vodstva pod
jetja. Tako so večji del raz
iskav trga, od specializiranih 
razvojnih organizacij, ki so to 
delo opravljale v začetku, pre
vzela sama podjetja.

V dosedanji organizacijski 
shemi naše delovne organizaci
je imamo službo marketing v 
okviru komercialnega sektor
ja. Združuje raziskavo trga in 
ekonomsko propagando pod 
enotnim vodstvom. Kljub ne
katerim skupnim značilnostim 
teh dveh instrumentov marke
tinga je bilo v zadnjih dveh 
letih malo sodelovanja in skup
nega načrtovanja. Ugotovili 
smo, da je taka oblika mar
ketinga preživela oz. marke
ting je postal anahronizem. 
Zato smo se od poletja na
prej, ko smo ostali brez vod
je (šel je na odsluženje voja

škega roka), organizacijsko, 
vendar ne še formalno raz
dvojili v dva samostojna od
delka, ker želimo koncept mar
ketinga razširiti.

Sodobna načela za obliko
vanje poslovne politike naše 
delovne organizacije moramo 
prenesti v celotno komercialo, 
saj marketing ni le raziskava 
trga in ekonomska propagan
da, ampak je treba vključiti 
še celotno politiko nabave, po
litiko prodaje, distribucije, ce
ne, politiko izdelka in asorti
menta ter politiko napredka 
prodaje. Cilj politike marke
tinga ter navsezadnje končni 
cilj OZD Aero kot celote pa 
je povečanje prodaje in s tem 
dobička.

Da bi dosegli svoj cilj, ima 
vsaka politika svojo strategi
jo, svojo taktiko in svoj pro
gram. Bistvo strategije je v 
osnovni zamisli (konceptu), bi
stvo taktike pa v oblikah, na
činih in metodah za dosego 
cilja, medtem ko je program 
napisan dokument o strategiji 
in taktiki določene politike.

S tem, da je postala raziska
va trga le oddelek (kasneje, 
ko bo kadrovsko okrepljen — 
služba), pa ne pomeni, da je 
izgubila na svojem pomenu. 
Še več, raziskava trga bo vse 
bolj pomembna, saj s svojimi 
dognanji in rezultati zmanj-

Aktivnost mladih komunistov
Aktiv mladih komunistov 

deluje že dobro leto in šteje 
40 mladih članov ZK. Že v u- 
vodu moram povedati, da i'1 
takšna oblika aktivnosti pri 
nas zelo dobro uspela. Kaj vse 
pa smo naredili?

Imeli smo osem sej aktiva, 
ki so bile predvsem izobraže
valnega oziroma informativne
ga značaja. Prisotnost na se
jah je bila zadovoljiva, z izje 
mo na zadnji seji, katere pa 
se iz opravičenih vzrokov ni 
udeležilo kar precejšnje števi
lo. Izjema so le tri članice ZK, 
ki se sej niso nikoli udeležile.

Že v začetku našega dela 
smo seje razdelili na dva dela. 
V prvem delu smo predvideli 
predavanje, v drugem pa raz
pravo o tekočih problemih v 
podjetju. Vendar smo proti 
koncu lota vedno bolj opušča
li takšne razprave. Menim, da 
bomo morali v prihodnje zo
pet vnesti v dnevni red sej 
problemsko razpravo.

Teme predavanj so bile iz 
področij marksizma, samo
upravljanja, družbeno-ekonom- 
skih odnosov, dela družbeno
političnih organizacij in med
narodne politike.

V januarju smo organizirali 
politično šolo za mlade druž
benopolitične aktiviste iz vseh 
treh družbenopolitičnih orga
nizacij v podjetju.

V marcu smo izvedli anketo 
med mladimi komunisti in si
cer o pripravljenosti aktivno
sti pni realizaciji programa 
OZK in o oblikah aktivnosti.

V mesecih april in maj pa 
so potekale priprave na spre
jem novih članov v ZK. Pred
hodno smo organizirali tudi 
dvodnevni seminar za kandi
date za sprejem v ZK.

V decembru bomo zopet or
ganizirali dvodnevni seminar, 
ki bo za vse člane Zveze ko
munistov iz Aera in Etola. Te
me predavanj bodo naslednje: 
gospodarstvo v letu 1974 in 
1975, uresničevanje ustavnih 
določil v celjskih organizaci
jah in krajevnih skupnostih, 
Slovenci v zamejstvu in druž
benopolitična organiziranost 
naših delavcev, začasno zapo
slenih v tujini.

Sekretariat aktiva mladih 
komunistov pripravlja vpra
šalni list za razgovore z delav
ci, ki naj bi odgovarjali o 
splošni problematiki v podjet-

šuje riziko poslovanja, ki je 
prisoten pri vsaki poslovni po
litiki podjetja. Riziko ne iz
ključuje, vendar je pristop k 
odločitvam, ki so rezultat raz
iskave, bolj gotov, kot pa za
našanje na izkušnje ali pozna
vanje razmer na tržišču, saj 
so lc-te odvisne od mnogih 
dejavnikov, ter jih ni mogoče 
predvidevati. Le dolgoročno u- 
porabo raziskave in njene ana
lize pa lahko z določeno go
tovostjo, ob uporabi ustrez
nih statistično matematičnih 
metod (izračun trendov, kove- 
lacijsko odvisnost pojavov), 
služijo kot zanesljiv pokaza
telj in vodilo pri sprejemanju 
določenih gospodarskih odlo
čitev.

Ker je temeljni dejavnik na 
tržišču, ki ga pokriva s svojo 
prodajo podjetje, kupec oziro
ma potrošnik, mora biti raz
iskava usmerjena predvsem 
na raziskavo dejavnikov, ki v 
zvezi s potrošnikom vplivajo 
na absorpcijsko moč določe
nega tržišča.

Namen tržne raziskave je 
prek želja, mnenj, potreb in 
obnašanja potrošnikov ugoto
viti, kateri so tisti faktorji, ka
tere mora podjetje spremeniti 
v svojem poslovnem procesu, 
da vpliva na trg v svojo ko
rist. Ker je za podjetje po
membno, kako oblikuje pro
dajni sortiment, katere pro
dajne metode in poti izbere, 
kakšna je politika cen in ka
ko oblikuje ekonomsko pro
pagando, so to tudi glavne na
loge pri usmeritvi raziskave 
tržišča.

Branko Fale

ju. Razgovori bodo v mesecu 
decembru.

V analizi aktivnosti mladih 
komunistov v družbenopolitič
nih organizacijah in samo
upravnih organih smo ugoto
vili, da so mladi komunisti 
aktivni tudi v teh organizaci
jah oz. organih. V Zvezi socia- 
lisitčne mladine je aktivnih 14, 
v sindikatu 8, v samoupravnih 
organih pa 3 člani. V sekre
tariatu aktiva mladih komuni
stov pa aktivno dela 6 mladih 
komunistov.

Hkrati se mladi komunisti 
udeležujejo političnih šol, ki 
jih organizira občinski komi
te ZKS — Celje. Tako sta spo
mladansko politično šolo kon
čala 2 komunista, v tem času 
pa obiskujejo politično šolo 
trije mladi komunisti. Eno
letno politično šolo pa obisku
je en mlad komunist.

Takšna je bila aktivnost v 
letošnjem letu. Upamo, da 
smo se v tem letu dosti na
učili in si pridobili izkušenj 
za še uspešnejše delo v pri
hodnjem letu.

Anita Žoher

NADZOR NAD 
POSLOVANJEM

Težko je meriti ekonomski 
uspeh službe interne kontrole 
v dinarjih, sicer pa to velja 
za vse režijske službe. Lahko 
pa trdim, da je ta služba vi
soko rentabilna, saj omogoča 
ustvariti delovni organizaciji 
precejšnje prihranke. Kot 
eden izmed primerov lahko 
navedemo prometni davek na 
inventurne manjke (22,5 °/„). 
Velike zneske inventurnih 
manj kov razčisti in zniža in
terna kontrola pri opravlja
nju inventure, če pa jih ne bi, 
bi morala DO plačati toliko 
več prometnega davka, še več 
pa bi jih lahko znižala, če bi 
bila polno zasedena.

Strokovni službi interne 
kotrole je v precejšnji meri 
znano, katera področja pri 
Aeru ne poslujejo v redu, kaj 
bi bilo potrebno ukrepati, da 
bi se poslovanje izboljšalo, 
tako pri materialnem poslova
nju, da bi se velike inventur
ne razlike, ki se ugotavljajo 
zmanjšale, kakor tudi pri 
vsem ostalem poslovanju. Za
radi neupoštevanja eksternih 
in internih predpisov in pred
logov ter navodil službe inter
ne kontrole, pa se nepravilno
sti ponavljajo ali ponekod še 
povečujejo.

Za opravljanje interne kon
trole ni posebnega zakona, 
vendar je jasna naloga — 
nadzor nad izvajanjem zako
nov, internih aktov, sklepov in 
navodil. Najvažnejše določilo 
po zakonu o knjigovodstvu, ki 
velja predvsem za sprotno in
terno kontrolo je:
»Za vsako spremembo na sred
stvih in virih sredstev, dohod
kih in odhodkih mora biti se
stavljena verodostojna listina, 
ta pa mora biti pred knjižbo 
likvidirana in kontrolirana in 
v znak likvidacije in kontrole 
podpisana po zato odgovorni 
osebi. Pri tovrstni kontroli 
ima naj večjo odgovornost ra
čunovodstvo z vsemi analitič
nimi evidencami (knjigovod
stvi), ki evidentira večino 
vseh poslovnih primerov in 
mora skrbeti, da so pred knjiž
bo kontrolirane vse listine.

Strokovna služba interne 
kontrole bo predvidoma v le
tu 1975 bolje zasedena in u- 
pam, da bo lahko vplivala na 
izboljšanje poslovanja v celot
ni OD, za kar pa bi morale 
stremeti vse službe in delavci, 
posebno pa vodilni in vodstve
ni, saj bi urejeno poslovanje 
prineslo vsem skupaj tudi e- 
konomsko korist.

Franc Šlander



25 - letnica gasilskega društva 
v Medvodah

V septembru letošnjega le
ta je Gasilsko društvo AERO
— Tovarna celuloze Medvode 
praznovalo 25-letnico svojega 
obstoja. Organizirana dejav
nost se je začela v letu 1948. 
V glavnem je slonela na pre
ventivnih ukrepih in delu 
z malim gasilskim orodjem
— ročnimi gasilskimi aparati.

Člani so v prvem obdobju
planske razdelitve materialnih 
sredstev imeli največ težav za
radi stare in neustrezne črpal
ke ter slabih cevi. Upravni od
bori društva so vedno stre
meli za tem, da se s primerno 
vadbo članstva in osnovno o- 
premo za gašenje doseže pri
merna stopnja operativne spo
sobnosti enote. Brez pretira
vanja lahko rečemo, da je ga
silska enota pri svojem delu 
dosegla vedno zadovoljivo ra
zumevanje kolektiva in vod
stva tovarne. To se lahko opa
zi na primerni opremljenosti 
z gasilnimi in reševalnimi na
pravami. Današnje stanje o- 
premljenosti omogoča učin
kovito intervencijo v to
varni in kot pomoč tudi na 
območju Medvod. Enota ima 
lastno vozilo, tri črpalke in po
sebno zaščitno opremo za de
lo v plinih. Člani gasilske eno
te aktivno sodelujejo tudi pri

vajah in delu civilne zaščite.
Proslava ob 25-letnici je po

tekala takole: 27. septembra 
ob 17. uri je bila večja sektor
ska gasilska vaja v tovarni. 
Vaje so se udeležila gasilska 
društva s terena in tovarn na 
območju Medvod. Vaji so pri
sostvovali tudi člani gasilske 
enote AERO iz Šempetra in 
GID Škofja Loka. Vajo je vo
dil sektorski poveljnik Veber 
Vinko. Vaje se je udeležilo 94 
gasilev z 11 gasilskimi avto
mobili. Po vaji je bila skrom
na slovesnost. Najprej je pred
sednik Milan Glcščič opisal 
kratko zgodovino dela gasil
skega društva, poveljnik Franc 
Kozamernik pa je razdelil in
terne pohvale in spominske 
plakete. Predstavnik Občinske 
gasilske zveze Ljubljana-šiška 
je razdelil značke za dolgolet
no delo.

Direktor TOZD Slavko Zu
le je prisotne gasilce seznanil 
s stanjem v tovarni in predvi
denim razvojem tovarne.

Ob zaključku so člani ob 
skromni zakuski izmenjali 
mnenja in izkušnje.

Vaji in proslavi so priso
stvovali tudi trije zaslužni sta
rejši člani: Reš Ciril, Prestrl 
Janez in Šimenc Janez.

Imeli smo goste iz Beograda
V četrtek 14. novembra je 

prispelo 33 predstavnikov po
litičnih organizacij in samo
upravnih organov, trgovskega 
podjetja »Šumadija« iz Beo
grada. Prispeli so zvečer. Pred
stavniki osnovne organizacije 
ZSMS Aero smo jih pričakali 
na železniški postaji in jih 
pospremili do hotela, kjer so 
prespali. V petek 15. novem
bra so si ogledali proizvodne 
obrate na Ipavčevi ulici, Ma
riborski cesti in v Šempetru.
Nad našo OZD so bili navdu
šeni in veseli, saj so spoznali, 
kako se proizvajajo posamez
ni proizvodi, ki jih oni sicer 
že dolgo poznajo in prodaja
jo. Popoldne smo se odpeljali 
v Velenje, kjer smo si ogledali 
tovarno Gorenje Velenje. V 
Gorenju smo bili lepo spre
jeti. Ogledali smo si proizvod
ne hale hladilnikov, štedilni
kov in televizijskih sprejem
nikov. Naši gostje so bili ve
seli, da so imeli priložnost vi
deti tudi del te velike sloven
ske tovarne, katere proizvode 
tudi poznajo.

Po večerji smo predstavni
kom »Šumadije« Beograd pri
redili ples. Ob tej priložnosti 
so nam izročili spominsko da
rilo, lesorez priznanega beo
grajskega umetnika.

V soboto 16. novembra smo 
se popoldne odpeljali na Gol
te, kjer so si gostje ogledali

našo depandanso. Bilo je lepo, 
čeprav je bilo precej hladno. 
Po kosilu v Celju smo krenili 
še na Stari grad. Tu smo go
stom na kratko povedali ne
kaj o zgodovini Celja in gra
du samem. Po večerji smo 
jih pospremili na železniško 
postajo in se do drugega le
ta, poslovili od njih. Drugo 
leto bodo naši predstavniki 
njihovi gostje v Beogradu.

Dora Rovere

OSEBNE VESTI

V POKOJ SO ODŠLI:

MIHELAK Milan 17. L
GORJANC Frančiška 28. 2.
OTOREPEC Ana 17. 3.
VEBER Štefka 31. 3.
KRAŠEK Franc 15. 6.
JANČIČ Ivan 12. 9.
ROVERE Fanika 28. 10.
HABJAN Danica 23. 8.

Komunisti danes in jutri
Za preteklo leto lahko ugo

tovimo, da je bilo pestro in 
zahtevno. Naše najvažnejše 
delo je bilo utrjevanje samo
upravljanja po temeljnih or
ganizacijah združenega dela. 
Tudi komunisti smo se orga
nizirali po TOZD. Uspeli smo 
povečati članstvo v temeljni 
organizaciji združenega dela 
Kemije Šempeter in tudi tu
kaj organizirati osnovno orga
nizacijo Zveze komunistov. 
Na nivoju podjetja deluje 
namreč samo konferenca in 
svet ZK. Tako smo se orga
nizirali zato, ker menimo, da 
mora biti ZK prisotna pri de
lu in upravljanju.

V prihodnjem letu se mo
ramo posvetiti delegatskemu 
sistemu, samoupravnim spora
zumom, delitvi dela in dohod
ka.

Delegat naj bi bil resnično 
delegat svoje sredine, ki bo 
izražal voljo volivcev.

Kadar podpisujemo samo
upravne sporazume s katero
koli interesno skupnostjo, pre

vzamemo nase tudi obvezno
sti. Pri vseh sporazumih mo
rajo biti proizvajalci sezna
njeni z vsem, za kaj gre in 
kaj bodo imeli od sredstev, ki 
jih bodo vlagali v katerokoli 
samoupravno skupnost.

Delitev dela smo že vsaj pre
težno uredili po temeljnih or
ganizacijah združenega dela, 
moramo urediti tudi delitev 
dohodka po TOZD oziroma še 
bolje po delovnih mestih. Pri 
tem se moramo zavzemati za 
socialistično načelo, kdor več 
ustvarja, naj tudi več dobi. 
Zato moramo čimprej posta
viti merila dela na delovnih 
mestih. Komunisti se bomo 
zavzemali, da bodo ta merila 
v vseh temeljnih organizaci
jah združenega dela in na vseh 
delovnih mestih enaka, oziro
ma merjena po istih načelih. 
Pravilna delitev dela in do
hodka stimulira delavca k več
ji storilnosti. Visoka storilnost 
pa vodi k osvobajanju člove
ka nad delom, kar je cilj nas 
vseh. Lojze Banič

NEKAJ 0 SINDIKATU
Zopet je pred nami konec 

starega leta in je treba na
praviti črto nad delom v DOS. 
O našem delu moramo reči 
najprej to, da so se OOS v 
vsaki TOZD zavzemale za e- 
notne naloge in enotna stali
šča. Delo OOS je bilo dokaj 
razgibano, čeprav ni bilo vse 
tako kot bi moralo biti, ven 
dar smo se trudili za izpolnje
vanje naših nalog.

Veliko se je pisalo v vseh 
časopisih in razpravljalo o 8. 
kongresu Zveze sindikatov 
Slovenije, ki je bil 7. in 8. no
vembra 1974 v Celju. Vsa jav
na razprava je pomenila bi
stveni sestavni del priprav na 
8. kongres in možnost za vsa
kega člana sindikata, da pri
speva svoj delež k uspehu 8. 
kongresa, to je k večji uspeš
nosti sindikata pri uresniče
vanju interesov delavcev. Ta
ko je pred nami mnogo na
log, ki jih je nakazal 8. kon
gres Zveze sindikatov Slove
nije. Med pomembnimi doku
menti kongresa je tudi statu
tarni dogovor o organizirano
sti in delovanju sindikatov in 
Zveze sindikatov, ki ga mora
mo v celoti uresničiti.

V prvi vrsti so pred nami 
občni zbori OOS v vsaki TOZD 
in na nivoju podjetja, ki 
morajo biti do konca januar
ja 1974. Statutarni dogovor do
loča mandatno dobo vseh de
legatov in vodstev osnovnih 
organizacij sindikata v prihod
nje za 4 leta. Štiriletna man
datna doba velja za vse dele
gate v izvršnih odborih osnov
nih organizacij sindikata, sin
dikalnih konferenc na ravni 
delovnih organizacij in občin
skih odborov posameznih stro

kovnih sindikatov. Politično 
odgovornost za utsrezcn izbor 
novih sindikalnih delavcev in 
za njihovo delovanje prevze
majo sindikati skupaj z dru
gimi družbenopolitičnimi or
ganizacijami. V sindikalno 
konferenco na ravni OZD se 
povezujejo vse osnovne orga
nizacije sindikata, ki deluje
jo kot koordinacijsko telo!

Ima enake organe kot 
OOS v TOZD (predsednika, 
podpredsednika, tajnika, svo
ja pravila in program dela), 
poleg tega pa še blagajnika in 
finančni plan. Konferenca po
sluje na podlagi poslovnika.

V okviru osnovne organiza
cije sindikata deluje tudi ak
tiv mladih delavcev starih do 
27 let. Bodočim članom izvrš
nih odborov predvsem pa vod
stvenim delavcem želimo, da 
bi svoje naloge zadovoljivo 
opravljali in zastopali interese 
delavcev.

Vsem članom kolektiva želi 
OOS veliko osebne sreče in de
lovnih uspehov.

Vsem našim bivšim sodelav
cem želimo veliko zdravja in 
zadovoljstva.

ZAHVALA
Vsem svojim sodelavcem se 

želim iskreno zahvaliti za vso 
pozornost v času bolezni 
in za prelepo spominsko da
rilo ob odhodu v pokoj.

Bivša sodelavka 
Fani Rovere
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V letu 1974 je bilo delo 
športnih delavcev dokaj na
trpano s tekmovanji in prire
ditvami in upam, da je po
membno, če v nekaj vrsticah 
preletimo glavne športne de
javnosti.

SMUČANJE
20. aprila 1974 je bil na pla

zu pod Okrešljem smučarski 
peteroboj, ki ga je priredila 
Libela Celje ob 80. obletnici 
obstoja. Vabljenih je bilo pet 
najmočnejših sindikalnih smu-

Med vratci

čarskih ekip iz Celja. Na od
lično pripravljeni progi in v 
lepem, sončnem vremenu je 
bila tekma več kot le na ni
voju sindikalnega tekmovanja.

Rezultati:
1. AERO
2. NIVO
3. LIBELA
4. EMO
5. CINKARNA

Teden dni kasneje, 27. apri
la 1974, je bil na istem me
stu že standardni dvoboj med 
Mariborskim tiskom in Aerom. 
Na dobro trasirani progi, ven
dar v precej slabem vremenu 
in težkih pogojih, je -tekmo
vanje potekalo normalno in v 
duhu pravega, športnega dvo
boja. Na tekmi so imeli več 
sreče tekmovalci AERA, ki so 
premagali Mariborski tisk s 
16 sekundami razlike.

Naslednjega dne, 28. 4. pa 
je bil četrti tradicionalni tro
boj med Aerom, Lifoelo in Ni
vojem. Razmere, kakršne so 
bile na ta dan, so bile skoraj 
nemogoče za izvedbo tekmova
nja, kajti poleg močnega dež
ja so se trgali plazovi, ki so 
zelo ovirali potek tekmova
nja. Vendar je kljub vsemu 
tekma uspela, zmagovalec pa 
je bila ekipa Aera, ki je že 
drugič osvojila prehodni po
kal.

KOLESARJENJE

Na dan mladosti, 25. maja 
1974, je Zveza za športno re
kreacijo in oddih Celje orga
nizirala prvo množično prire
ditev v Celju z geslom: »Vsi 
na kolo za zdravo telo«. Pro

ga, ki je potekala okoli Celja, 
je bila dolga 28 km in je ime
la sedem startnih mest. V zelo 
lepem vremenu in dobrih po
gojih za kolesarjenje je orga
nizatorje rahlo presenetilo šte
vilo udeležencev. Vendar z ozi
rom na to, da je bila to prva 
množična akcija v Celju, jo 
lahko le pozdravimo in pohva
limo kljub nekaterim manj
šim zastojem. Te množične 
akcije se je udeležilo 2.600 lju
di, med katerimi je vredno o- 
meniti najstarejšega člana 72 
let, najstarejšo udeleženko 68 
let, najstarejše kolo je bilo iz
delano 1921. leta, pa tudi naj
mlajšega člana, ki se je s star 
ši peljal na pomožnem sedežu 
in je imel nič več kot 2 leti.

Udeleženci so morali prevo
ziti progo največ v 4 urah in 
to je bila tudi edina omejitev. 
Na vseh startnih mestih je bi
la tudi kontrola, ki je z žigom 
potrdila prihod vsakega ude
leženca, tako da so možnosti 
za kakršnokoli nevšečnost od
padle. Z ozirom na to, da je 
prva akcija kolesarjenja zelo 
uspela, upamo, da bo nasled
nja, ki bo v letu 1975, še bolj 
obiskana, v kolikor nam bo
do vremenske razmere naklo
njene.

PLAVANJE
V času od 15. do 25. julija 

1974 smo organizirali plavalni 
tečaj za predšolske otroke v 
sklopu z vrtcem, ki je bil prvi 
tovrstni tečaj v Sloveniji. Pri
javljenih je bilo nad 20 otrok, 
ki so sedem efektivnih dni o- 
biskovali šolo plavanja na ba
zenu. Z ozirom na slabo vre
me, ki je večji del tečaja ovi
ralo normalno vadbo in zara
di katerega smo morali tečaj

večkrat prestavljati za dan ali 
dva, je bil namen v glavnem 
dosežen. Pri testiranju na zad
nji dan tečaja smo videli, da 
pravilno drsi in se potaplja 
kar 90 % otrok, medtem ko 
jih je splavalo le 20 %• Vendar 
namen tečaja ni bil otroke na
učiti plavati, kajti to je pri 
starosti 4—5 let in le v 7 dneh 
skoraj nemogoče, ampak jim 
dati osnove plavanja (drsenje, 
potapljanje, gledanje pod vo
do) in odvrniti strah od vode. 
Žal pa zaradi slabega vreme
na več kot en tečaj ni uspel 
in upamo, da bo naslednje le
to več sreče z vremenom in 
tako bo rešen glavni pogoj 
za organizacijo več in kvali
tetnejših tečajev.

GRAFIČNE IGRE
30., 31. 8. in L 9. 1974 so bile 

v Ljubljani 19. grafične igre 
delavcev grafične in grafično 
predelovalne industrije Slove
nije. Sodelovalo je 20 podjetij 
v šestih disciplinah. Tekmo
vanje je zelo dobro organizi
ralo CGP Delo Ljubljana pod 
pokroviteljstvom Papirografi- 
ke Ljubljana. Discipline, ki so 
bile primerno izbrane iz pro
grama sindikalnih športnih 
iger, so se odvijale po vnaprej 
določenem razporedu. Naše 
ekipe so v posameznih disci
plinah zasedle naslednja me
sta:

— namizni tenis: ženske V. 
mesto, moški I. mesto;

— streljanje: ženske VI.
mesto, moški III. mesto;

— šah: moški I. mesto;
— nogomet: moški IV. me

sto;
— odbojka: ženske I. me

sto;
— rokomet: moški II. me

sto.
S temi rezultati smo zbrali 

skupno 202 točki in osvojili L

mesto v skupnem plasmaju 
pred Mariborskim tiskom 191 
točk, Pomurski tisk 173 točk, 
Delo 170 točk.

Igre, ki so bile na ravni kva
litetnega športa, so potekale 
v prijateljskem vzdušju in 
prav takšen je bil tudi slove
sen zaključek in podelitev pri
znanj.

Jubilejne 20. igre grafičar- 
jev Slovenije, ki so na progra
mu naslednje leto, pa bomo 
organizirali mi. Upam, da bo 
našemu delovnemu odboru u- 
spelo organizirati kvalitetne 
igre v vzdušju spoznavanja in 
prijateljstva med grafičarji.

SINDIKALNE IGRE

Vzporedno s temi tekmova
nji pa se je v okviru celjske 
občine normalno odvijalo sin
dikalno tekmovanje. V disci
plinah, ki so bile razpisane, 
smo nastopali v vseh treh ka
tegorijah (članice, starejši čla
ni in člani), tako da je v več 
kot 10 disciplinah nastopalo 
preko 150 tekmovalcev.

Celjska občina je ena tistih 
ki imajo najbolj razvit sindi
kalni šport v Sloveniji in prav 
z ozirom na to je težko do
seči dobre rezultate. Seveda 
pa se poleg rezultatov točku
je tudi udeležba. Prav to pa 
nam je pripomoglo, da smo 
na vodilnem mestu sindikalne 
lige (člani II., članice III., st. 
člani I.) in upamo, da bo ta
ko ostalo do konca tekmova
nja. V kolikor nam bo to u- 
spelo, bomo vdrugič zapored 
zmagovalci sindikalnega tek
movanja celjske občine.

Sicer pa je tekmovanje za 
leto 1974 v glavnem končano 
in lahko čakamo na sezono 
75, ki se bo začela s tekmova
njem v veleslalomu februar
ja 1975.

Zvone Brilej
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NAŠ AERO je glasilo Aera, kemične, grafične in papirne industrije Celje. Urejuje uredniški odbor: KOŠTRTC Ivan, CVIKL Ivan, RAK Alojz, U DORNIK Karla, 
LOVRENČIČ Stane, POZNIČ Marjan, URŠIČ Anton, BOHINC Anton, ROVERE Dora in ŠVAB Grega. Glavni in odgovorni urednik: MaRULEC Marija. Uredil: 
KOVAČIČ Janez. Tiska: Tiskarna Aero. Za tiskarno: VRAČUN Drago. Po mnenju republiškega sekretariata za prosveto in kulturo, št. 33-316/73, je MAŠ AERO 
oproščen temeljnega davka od prometa proizvodov.


